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Vergaderingen van december 1986

AKKOORD FINANCIERING GEWESTEN EN GEMEENSCHAPPEN
GEVOLGEN PINKSTERPLAN OP BELEID VLAAMSE GEMEENSCHAP
PROBLEMEN OCMW’S INZAKE POLITIEKE VLUCHTELINGEN
WERKING EN HERSTRUCTURERING OPERA VOOR VLAANDEREN
WATERVERVUILING TE VILVOORDE
REGIONALISERING BDBH
TGV-PROBLEMATIEK
VOORLOPIGE KREDIETEN 1987
EUROPESE KADEROVEREENKOMST VAN MADRID
BEVOEGDVERKLARING ADMINISTRATIE BTW, REGISTRATIE EN DOMEINEN
VERMOGENSRECHTELIJKE VERRICHTINGEN GEMEENSCHAP EN GEWEST
INTEGRATIE KUNSTWERKEN IN GEBOUWEN GEMEENSCHAP EN GEWEST
INVOERING EENVORMIGE MEDISCHE URGENTIEKAART
MEMORIAAL VLAAMSE ONTVOOGDING
WIJZIGING ARTIKEL 2 GEMEENTEWET
REGELING VOORDRACHT BURGEMEESTERS GEWEST
GEVOLGEN NIET VERKOZEN ZIJN VOORMALIG GEMEENSCHAPSMINISTER
VAN CULTUUR
ERKENNING NIET-OPENBARE TELEVISIEVERENIGINGEN

Inhoud : omslag 2-3-4 Trefwoordenregister : omslag 5-6



Ontwerp van decreet houdende bevoegd-
verklaring van de Administratie van de be-
lasting over de toegevoegde waarde, regis-
tratie en domeinen tot het uitvoeren van
bepaalde vermogensrechtelijke verrichtin-
gen voor rekening van het Vlaamse Ge-
west en van de instellingen die ervan af-
hangen
- 160 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 238

Sprekers : de heer A. Denys, verslagge-
ver, Minister L. Waltniel

Ontwerp van decreet houdende bevoegd-
verklaring van de Administratie van de be-
lasting over de toegevoegde waarde, regis-
tratie en domeinen tot het uitvoeren van
bepaalde vermogensrechtelij ke verrichtin-
gen voor rekening van de Vlaamse Ge-
meenschap en van de instellingen die er-
van afhangen
- 159 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Artikelsgewijze bespreking, blz. 239

Ontwerp van decreet houdende bevoegd-
verklaring van de Administratie van de be-
lasting over de toegevoegde waarde, regis-
tratie en domeinen tot het uitvoeren van
bepaalde vermogensrechtelijke verrichtin-
gen voor rekening van het Vlaamse Ge-
west en van de instellingen die ervan af-
hangen
- 160 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Artikelsgewijze bespreking, blz. 239

Voorstel van decreet van de heer A. De
Beul C.S. houdende integratie van kunst-
werken in gebouwen van openbare dien-
sten en daarmee gelijkgestelde diensten
en van door de overheid gesubsidieerde
inrichtingen, verenigingen en instellingen
die tot de Vlaamse Gemeenschap behoren
- 55 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 3
Voorstel van decreet van de heer A. De
Beul C.S. houdende integratie van kunst-
werken in gebouwen van openbare dien-
sten en daarmee gelijkgestelde diensten
en van door de overheid gesubsidieerde
inrichtingen, verenigingen en instellingen
die tot het Vlaamse Gewest behoren
- 56 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking blz. 240

Sprekers : de heren F. Bosmans, ver-
slaggever, A. De Beul

Voorstel van decreet van de heer A. De
Beul C.S. houdende integratie van kunst-
werken in gebouwen van openbare diens-
ten en daarmee gelijkgestelde diensten en
van door de overheid gesubsidieerde in-
richtingen, verenigingen en instellingen
die tot de Vlaamse Gemeenschap behoren
- 55 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 3
Artikelsgewijze bespreking, blz. 241

Voorstel van decreet van de heer A. De
Beul C.S. houdende integratie van kunst-
werken in gebouwen van openbare dien-
sten en daarmee gelijkgestelde diensten
en van de door de overheid gesubsidieerde
inrichtingen, verenigingen en instellingen
die tot het Vlaamse Gewest behoren

- 56 (1985-1986)  - Nrs. 1 en 2
Artikelsgewijze bespreking, blz. 242

Regeling van de werkzaamheden, blz. 242
Spreker : de heer J. Van Elewyck

Samenstelling van een commissie
Wijziging onder de vaste leden, blz. 243

Regeling van de werkzaamheden, blz. 243

Nr. 7 Dinsdag 16 december 1986
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 245

Begroting
Indiening en verwijzing, blz. 245

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 245

Voorstel tot wijziging van het Reglement
Indiening en verwijzing, blz. 245

Verslagen
Indiening, blz. 245

Jaarverslagen
Indiening, blz. 246

Opmerking van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 246

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 246

Voorstel van decreet van de heer A. Deneir
C.S. houdende het invoeren van een een-
vormige medische urgentiekaart
- 66 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking, blz. 246

Sprekers : de heren A. Deneir, verslag-
gever, E. De Groot, Minister J. Lens-
sens

Artikelsgewijze bespreking, blz. 248

Motie van orde
Voorstel tot verwijzing naar Commissie,
blz. 249

Sprekers : de heren A. Denys, H.
Schiltz, J. Van Elewyck, G. Verhaegen,
W. Luyten

Voorstel van decreet van mevrouw J. De
Loore-Raeymaekers C.S. houdende uitroe-
ping van het IJzermonument en het om-
ringende domein te Diksmuide tot Memo-
riaal van de Vlaamse Gedachte
- 97 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking, blz. 250

Sprekers : mevrouw J. De Loore-Raey-
maekers, de heren A. Denys, J. Laver-
ge, W. Luyten, M. Galle,  K. Dillen,
mevrouw M .  Tyberghien-vanden-
bussche, de heer H. Schiltz

Artikelsgewi.ize bespreking, blz. 259
Spreker : de heer J. Van Elewyck

Motie betreffende een belangenconflict
Beslissing van de Vlaamse Raad, blz. 260

Voorstel van decreet van de heer H. Suyker-
buyk C.S. houdende wijziging van artikel 2
van de Gemeentewet
- 129 (1985-1986)  - Nrs. 1 tot 5
Voorstel van decreet van de heer H. Cove-
liers C.S. houdende regeling van de voor-
dracht van burgemeesters in het Vlaamse
Gewest
- 130 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 6
Algemene bespreking, blz. 261

Sprekers : de heren P. Tant, verslagge-
ver, H. Suykerbuyk, H. Coveliers, G.
Temmerman, M. Van houtte, Minister
J. Pede

Artikelsgewijze bespreking, blz. 273
Spreker : de heer J. Van Elewyck

Mededeling van de Vlaamse Executieve be-
treffende de gevolgen van het niet verko-
zen zijn van de voormalige Gemeen-
schapsminister van Cultuur
Voorstel van resolutie van de heren A.
Denys, H. Schiltz en G. Verhaegen betref-
fende het standpunt van de Vlaamse Exe-
cutieve in verband met de gevolgen van
het niet verkozen zijn van de voormalige
Gemeenschapsminister van Cultuur
- 177 (1986-1987) - Nr. 1
Bespreking, blz. 273

Sprekers : Minister G. Geens, de heer
A. Denys, J. Van Elewyck

Regeling van de werkzaamheden, blz. 275

Nr. 8 Woensdag 17 december 1986
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 277

Ontwerp van decreet betreffende het over-
brengen van klank- en televisieprogram-
ma’s in de radiodistributie- en teledistri-
butienetten en betreffende de erkenning
van niet-openbare televisieverenigingen
- 152 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 10
Voorstel van decreet van de heer J. Van
Elewyck C.S. betreffende het overbrengen
van klank- en televisieprogramma’s in de
radiodistributie- en teledistributienetten
- 150 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 277

Sprekers : de heren H. Van Rompaey,
verslaggever. P. Chevalier, verslagge-
ver, F. Swaelen, L. Van den Bossche,
mevrouw A.-M. Neyts-Uyttebroeck,
de heer A. De Beul

Regeling van de werkzaamheden, blz. 298

Omslag 3



Nr. 9 Woensdag 17 december 1986
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 299

Ontwerp van decreet betreffende het over-
brengen van klank- en televisieprogram-
ma’s in de radiodistributie- en teledistri-
butienetten en betreffende de erkenning
van niet-openbare televisieverenigingen
- 152 (19851986) - Nrs. 1 tot 10
Voorstel van decreet van de heer J. Van
Elewyck C.S. betreffende het overbrengen
van klank- en televisieprogramma’s in de
radiodistributie- en teledistributienetten
- 150 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
299

Sprekers : de heren W. Van Durme, F.
Vanderborght, J. Van Elewyck, A.
Denys, H. Coveliers, E. Van Rompuy,
W. Seeuws, J. Bosmans, L. Van Horen-
beek, L. Lenaerts, Miruster  P. Dewael

Verzoek tot raadpleging van de Raad van
State, blz. 327

Sprekers : de heren J. van Elewyck, G.
Verhaegen

Regeling van de werkzaamheden, blz. 328

Nr. 10 Donderdag 18 december 1986

Berichten van verhindering, blz. 329

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 329

Mededeling van de Voorzitter
Oprichting en benoeming leden Werk-
groep-Brussel, blz. 329

Motie van orde
Voorstel tot het verlenen van voorrang,
blz. 330

Ontwerp van decreet waarbij voorlopige
kredieten worden geopend die in minde-
ring komen van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1987
- lO-A (1986-1987) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 330

Spreker : mevrouw L. Detiege

inzake grensoverschrijdende samenwer-
king tussen territoriale gemeenschappen
of autoriteiten, en de Bijlage, opgemaakt
te Madrid op 2 1 mei 1980, in de schoot van
de Raad van Europa
- 136 (19851986) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 33 1

Ontwerp van decreet houdende bevoegd-
verklaring van de Administratie van de be-
lasting over de toegevoegde waarde, regis-
tratie en domeinen tot het invoeren van
bepaalde vermogensrechtelij ke verrichtin-
gen voor rekening van de Vlaamse Ge-
meenschap en van de instellingen die er-
van afhangen 
- 159 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende bevoegd-
verklaring van de Administratie van de be-
lasting over de toegevoegde waarde, regis-
tratie en domeinen tot het uitvoeren van
bepaalde vermogensrechtelijke verrichtin-
gen voor rekening van het Vlaamse Ge-
west en van de instellingen die ervan af-
hangen
- 160 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 33 1

Voorstel van decreet van de heer A. De
Beul C.S. houdende integratie van kunst-
werken in gebouwen van openbare dien-
sten en daarmee gelijkgestelde diensten
en van door de overheid gesubsidieerde
inrichtingen, verenigingen en instellingen
die tot de Vlaamse Gemeenschap behoren
- 55 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 3
Voorstel van decreet van de heer A. De
Beul C.S. houdende integratie van kunst-
werken in gebouwen van openbare dien-
sten en daarmee gelijkgestelde diensten
en van door de overheid gesubsidieerde
inrichtingen, verenigingen en instellingen
die tot het Vlaamse Gewest behoren
- 56 (1985-1986) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 334

Spreker : de heer J . Devolder

Voorstel van decreet van de heer A. Deneir
C.S. houdende het invoeren van een een-
vormige urgentiekaart
- 66 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 335

Voorstel van decreet van mevrouw J. De
Loore-Raeymaekers C.S. houdende uitroe-
ping van het IJzermonument en het om-
ringende domein te Diksmuide tot Memo-
riaal van de Vlaamse Gedachte
- 97 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 3
Aangehouden stemm ingen, blz. 336

Spreker : de heer L. Van den Bossche

Sprekers : de heren A. Denys, W. Luy-
ten, M. Galle,  mevrouw M. Vogels

Voorstel van decreet houdende voordracht
van kandidaat-burgemeesters in het
Vlaamse Gewest
- 129 (1985-1986) - Nrs. 1 tot 6
Aangehouden stemmingen, blz. 342
Hoofdelijke stemming, blz. 342

Sprekers : Minister G. Geens, me-
vrouw M. Vogels, de heer G. Temmer-
man

Voorstel van resolutie van de heren A.
Denys, H. Schiltz en G. Verhaegen betref-
fende het standpunt van de Vlaamse Exe-
cutieve in verband met de gevolgen van
het niet verkozen zijn van de voormalige
Gemeenschapsminister van Cultuur
- 177 (1986-1987) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 344

Spreker : de heer J. Van Elewyck

Moties tot besluit van de samengevoegde
interpellaties van de heer W. Desaeyere
tot de heer J. Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister van Volksgezondheid en Leefmi-
lieu, en de heer J. Pede, Gemeenschaps-
minister van Binnenlandse Aangelegen-
heden en Ruimtelijke Ordening, over een
eventuele sluiting van Phillips Petroleum
te Tessenderlo en van de heer J. Verhey-
den tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid en
Leefmilieu., en de heer J. Pede, Gemeen-
schapsmimster  van Binnenlandse Aange-
legenheden en Ruimtelijke Ordening,
over de toepassing van het arrest van de
Raad van State waarbij de exploitatiever-
gunning van de NV Phillips Petroleum te
Tessenderlo wordt ingetrokken
Hoofdelijke stemming, blz. 345

Spreker : de heer W. Desaeyere

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer L. Vanvelthoven tot de heer J.
Lenssens, Gemeenschapsminister van
Volksgezondheid en Leefmilieu, over het
afvalstoffenplan 1986-1990 en het afval-
stoffenbeleid 1982-1986
Hoofdelijke stemming, blz. 347

Eindejaarswensen, blz. 348

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van de Europese Kaderovereenkomst Hoofdelijke stemming, blz. 339
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Se vergadering Dinsdag 2 december 1986

VOORZITTER : de heer F. Grootjans

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om 1.5
uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDERING

G. Cardoen, F. Cauwenberghs, G.
Mommerency, E. Peetermans, M.
Vandenhove, P. Van Der Niepen ; ge-
zondheidsredenen.

H. Adriaensens, E. Beysen, T. De-
clercq, A.-M. Neyts-Uyttebroeck, A.
Steverlynck, L. Tindemans ; buitens-
lands.

E. Baldewijns, W. Claes, W. Content,
J. De Bremaeker, E. Derycke, H.
Knuts, A. Schellens, F. Willockx, J.
Wyninckx ; ambtsverplichtingen.

W. Cortois ; familieverplichtingen.

VOORSTELLEN VAN DECREET

Indiening en verwijzing

De Voorzitter : De volgende voorstel-
len van decreet werden ingediend :

- Voorstel van decreet van de heer K.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 5
2 december 1986

Dillen C.S. houdende invoering van
een vak ,,Geschiedenis van de Ne-
derlanden” in het Nederlandstalig
onderwijs
- 174 (1986-1987) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
Onderwijs en Vorming.

- Voorstel van decreet van de heer L.
Dierickx C.S. houdende bescher-
ming van de in het wild levende vo-
gels
- 176 (1986-1987) - Nr. 1.
Verwezen naar de Commissie voor
Ruimtelijke Ordening.

VERSLAGEN

Indiening

De Voorzitter : De volgende verslagen
werden ingediend :

- door de heer P. Hermans namens
de Commissie voor Welzijn en Ge-
zondheid over het voorstel van de-
creet van de heer A. Deneir C.S.
houdende het invoeren van een
eenvormige medische urgentie-
kaart
- 66 (19851986) - Nr. 3.

- door de heer F. Bosmans namens
de Commissie voor Cultuur over
het voorstel van decreet van de heer
A. De Beul C.S. houdende integratie
van kunstwerken in gebouwen van
openbare diensten en daarmee ge-
lijkgestelde diensten en van door
de overheid gesubsidieerde inrich-
tingen, verenigingen en instellin-

Berichten van verhindering
Ingekomen stukken

gen die tot de Vlaamse Gemeen-
schap behoren
- 55 (19851986) - Nr. 3.

door de heer F. Bosmans namens
de Commissie voor Cultuur over
het voorstel van decreet van de heer
A. De Beul C.S. houdende integratie
van kunstwerken in gebouwen van
openbare diensten en daarmee ge-
lijkgestelde diensten en van door
de overheid gesubsidieerde inrich-
tingen, verenigingen en instellin-
gen die tot het Vlaamse Gewest be-
horen
- 56 (19851986) - Nr. 2.

door de heren H. Van Wambeke en
J. Vandenhaute namens de Vere-
nigde Commissies voor Samenwer-
king Vlaamse Raad - Conseil de la
Communauté francaise  over het
Reglement van Orde - Wijzigingen
- 175 (1986-1987) - Nr. 1.

door de heren H. Van Rompaey en
P. Chevalier namens de Commissie
voor de Media over het ontwerp
van decreet betreffende het over-
brengen van klank- en televisiepro-
gramma’s in de radiodistributie- en
teledistributienetten en betreffen-
de de erkenning van niet-openbare
televisieverenigingen
- 152 (19851986) - Nr. 10.

door de heren H. Van Rompaey en
P. Chevalier namens de Commissie
voor de Media over het voorstel van
decreet van de heer J. Van Elewyck
C.S. betreffende het overbrengen
van klank- en televisieprogramma’s
in de radiodistributie- en teledistri-
butienetten
- 150 (19851986) - Nr. 2.

181
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9e vergadering Woensdag 17 december 1986
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer F. Grootjans

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om 14
uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDERING

G. Cardoen, J. Caudron, W. Claes, N.
De Batselier, J. Leclercq, C. Mar-
chand, R. Van Steenkiste, G. Wil-
lems ; gezondheidsredenen. .

N. Maes ; buitenslands.

P. De Keersmaeker, R. De Wulf, J.P.
Pillaert, L. Tindemans, P. Van Der
Niepen, J. Verheyden ; ambtsver-
plichtingen.

ONTWERP VAN DECREET betref-
fende het overbrengen van klank-  en te-
levisieprogramma’s in de radiodistri-
butie- en teledistributienetten en be-
treffende de erkenning van niet-open-
bare  televisieverenigingen
- 152 (19851986) - Nrs 1 tot 13

VOORSTEL VAN DECREET van de
heer J. Van Elewyck C.S. betreffende het

overbrengen van klank-  en televisie- angstvallig over gewaakt, tot op de se-
programma’s in de radiodistributie- en conde na, dat alle politieke partijen
teledistributienetten aan bod komen.
- 150 (19851986)  - Nrs. 1 en 2

Algemene bespreking (Voortzetting)

De Voorzitter : Aan de orde is de voort-
zetting van de algemene bespreking
van het ontwerp van decreet betref-
fende het overbrengen van klank- en
televisieprogramma’s in de radiodi-
stributie- en teledistributienetten en
betreffende de erkenning van niet-
openbare televisieverenigingen.

De heer Van Durme heeft het woord.

De heer W. Van Durme (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, het me-
diadebat lijkt, voorlopig althans, aan
zijn einde te komen. Het is een lang
verhaal geworden, beginnend met de
Regering Martens V, die in 198 1 in het
Regeerakkoord zegt dat ze ,,in overleg
met de Gemeenschappen en met de
geschreven pers maatregelen zal ne-
men opdat het feitelijk monopolie
vervangen zou worden door het stel-
sel van de mededinging”.

Uiteraard spelen bij het doorbreken
van het BRT-monopolie andere dan
politieke belangen mee. De evolutie
in het medialandschap op macro-
schaal opent ongekende perspectie-
ven voor de financieel-economische
sterke groepen ; zij wensen toegang
tot een markt die nog maar aan ont-
ginning toe is. De belangstelling van
de zakenwereld voor de nieuwe media
is mooi meegenomen voor wie meent
dat en commerciële omroep ook on-
derhuids kan gemanipuleerd worden.
Men hoeft ons niet voor te houden dat
een commerciële zender a priori ob-
jectiever of neutraler zou zijn dan de
openbare. men kan zich trouwens de
vraag stelen of de in te bouwen voor-
schriften om de neutraliteit te waar-
borgen niet evengoed van tel kunnen
zijn voor de niet-commerciële om-
roep.

Deze mooie intentie dekt de wens om
het monopolie van de openbare om-
roep te doorbreken omwille van on-
vrede met de berichtgeving. Deze zou
allesbehalve objectief zijn en gedomi-
neerd worden door linkse rakkers uit
de zestiger jaren. Deze mening werd
steeds opnieuw herhaald, zonder dat
daartoe enige bewijsgrond voorhan-
den was. De BRT-structuren zijn van
die aard dat elke gevestigde politieke
richting of partij aan zijn trekken
komt. Bovendien werd en wordt er

Hiermede bevestigen. de Groenen
nogmaals hun voorkeur voor een goed
uitgebouwde openbare omroep. Men
zal ons - het begint traditie te worden
- het verwijt toesturen dat wij geen
besef van de werkelijkheid hebben of
geen oog hebben voor de verzuchtin-
gen van de modale burger. Wil die
burger dan inderdaad dat het BRT-
monopolie doorbroken wordt, ervaart
hij gebrek aan objectiviteit, wenst hij
reclame op het scherm ? Uit een
marktonderzoek, uitgevoerd door de
RUG blij kt het tegengestelde. Slechts
dertig procent van de Vlamingen is
gewonnen voor reclame op de BRT en
amper 16 procent opteert voor een
commerciële omroep. Op de vraag of

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 9
17 december 1986

Berichten van verhindering
Erkenning niet-openbare televisieverenigingen
Klank- en televisieprogramma’s in radiodistributie- en teledistributienetten 299
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Van Durme

de BRT-nieuwsdienst objectief is, ant-
woorden 44 procent positief, terwijl er
slechts 29 procent een negatief oor-
deel uitspreken.

Met cijfers kan men alles bewijzen,
nochtans kan men niet voorbijgaan
aan een strikt wetenschappelijk on-
derzoek, dat minstens in grote trekken
de mening van de bevolking weer-
geeft.

Commerciële televisie zou nodig zijn
omdat in Vlaanderen de adverteer-
ders op mekaars tenen staan te trap-
pen om hun boodschap aan de bevol-
king te kunnen verkondigen. Is dit wel
zo ? Als men de aarzeling en de eisen
van de betrokken groepen bemerkt,
dan kan men er een andere mening op
nahouden. het bedrijfsleven is te koel
- gelukkig misschien - te nuchter om
in de val te lopen. het berekent de risi-
co’s, calculeert de opgelegde voor-
waarden in en zal slechts toehappen
indien het over haalbare projecten
gaat. De financiële groepen hebben
lak aan de vele politieke gevoelighe-
den en wensen alleen waar voor hun
geld, vanuit hun gezichtpunt uite-
raard een te verdedigen eis.

De adverteerder wenst een zo ruim
mogelijk publiek te bereiken en het is
te verwachten dat na verloop van tijd
de programmering hoofdzakelijk in
functie van de reclame zal opgesteld
worden. het is evident dat een com-
merciële omroep aan de vraag van de
adverteerder naar een grote kij kdicht-
heid zal tegemoet komen. Voor de
omroep zullen de eisen van de com-
merciële sector de eerste zorg zijn en
hoe dan ook de aard van de program-
ma’s bepalen.

In een brochure, uitgegeven door een
werkgroep voor lokale televisie lezen
wij volgende toepasselijke woorden :

,De verloedering en ontdynamisering
van ons cultuurpatrimonium, niet zel-
den door het primair stellen van com-
merciële belangen, kan niet anders
dan het respect voor de totale mens in
onze cultuur ondermijnen, waardoor
we het gevaar lopen geterroriseerd te
worden door marginale uitwassen van
de samenleving”.

Grote woorden wellicht ? De toe-
komst zal het uitwijzen.

Men beweert dat een commerciële
zender de gemeenschap geen cent zal
kosten. Men verwart blijkbaar de
staatskas met de gemeenschap. Recla-
meboodschappen kunnen op het
scherm uit de hemel vallen, de bud-
getten echter niet. Ze worden uiter-
aard doorbrekend in het produkt. De
consument betaalt zelf de commer-
ciële televisie. Wie via de beeldbuis
het beste hondevoer koopt voor zijn
huisdier, betaalt meteen voor een of
ander Dallasachtig programma, dat
inspeelt op hoge kijkcijfers.

De Groenen verwerpen in alle landen
waar ze actief zijn fundamenteel de
etherreclame. niet omdat ze conserva-
tief zijn of omdat ze niet ogen naar de
technologische vernieuwing, maar
wel omdat ze deze soort reclame niet
in hun waardengeheel kunnen en wil-
len inpassen. De Groenen streven een
ecologische produktpolitiek na. Ze
stellen de vraag naar het wat en het
hoe van de produkten en de produktie
in de samenleving, in tegenstelling
met etherreclame, die agressief kunst-
matige behoeften opwekt en stimu-
leert. Wij betreuren dat ook - of moe-
ten wij zeggen vooral - wordt gemikt
op een jeugdig kij kerspubliek, waarin
de reclameboodschap wordt inge-
prent, soms dieper dan men ver-
moedt.

Om de commerciële televisie te recht-
vaardigen, wordt het argument ge-
bruikt dat de eigen beeldindustrie ge-
stimuleerd wordt. Dit kan natuurlijk.
het is nochtans zeer de vraag waarom
in het verleden de openbare omroep
zo belachelijk weinig opdrachten aan
de Vlaamse beeldindustrie toewees.
De Groenen menen dat hierin drin-
gend verandering moet komen. Van-
zelfsprekend hebben wij onze twijfels
omtrent het stimuleren van de eigen
beeldindustrie door de commerciële
zender. Deze zal keihard het beste
produkt voor de laagste prijs kopen,
waar ook ter wereld.

Betekent de niet-openbare omroep
een verrijking, een meerwaarde voor
de kijkers ? Wat kan hij meer bieden
dan onze openbare omroep, laat staan
dan het aanbod op de beschikbare ka-
nalen ?
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Men verwijst graag in dit verband
naar het Britse model - over het Ita-
liaanse of Amerikaanse zwijgt men
zedig - om aan te tonen dat de con-
currentie kwaliteitsverhogend werkt.
In de praktijk echter stelt men vast dat
ook de Britse zenders in de prime time
gelijkwaardige, op populariteit inspe-
lende programma’s aanbieden. Te-
vens betekent de toegang in ons land
van meerdere TV-zenders geen in-
houdelijk ruimer aanbod, zodat wij
eerder kunnen spreken van nivelle-
ring en vervlakking.

Niets en niemand bewijst ons dat een
commerciële zender zal leiden tot
kwaliteitsverhoging. Wij vrezen eer-
der het omgekeerde. Trouwens, kwa-
litatief hoogstaande programma’s
kunnen ook buiten concurrentiever-
band door de openbare omroep wor-
den gerealiseerd. Om dit te verwezen-
lijken zijn er voldoende kredieten en
bekwame mensen nodig. De financië-
le middelen waarover de BRT be-
schikt - ze zijn niet gering in vergelij-
king met andere zenders - worden
voor een deel verkwanseld aan de ver-
zuilde structuren, terwijl onze presen-
tatoren en journalisten zich een be-
hoorlijk inkomen dienen te verzeke-
ren door allerhande bijverdiensten.

Als er dan toch iets dient doorbroken
is het op de eerste plaats de logheic
van het BRT-apparaat en de politiekc
verdeelsleutels.

Het voorliggende ontwerp van de.
creet wijzen de Groenen om principië
le redenen af. het is uitgebreid ter dis
cussie gesteld in de bevoegde Com
missie, waar de oppositiepartijen hee
wat weerwerk hebben geleverd. Wa
nodeloos voor wat de essentie van he
ontwerp betreft.

De Vlaamse Executieve heeft nu uit
eindelijk zijn mediadecreet, eei
raamdecreet waar men alle kantel
mee uitkan. Wij wachten op de uit
voeringsbesluiten. Waar zullen dt
accenten worden gelegd ? In welkt
mate zullen wij de omvang van de be
langengroepen kunnen vaststellen
Zullen de commerciële groepen ziel
verzoenen met voorschriften dit
haaks op de principes van de vrijt
markteconomie staan ? Op welke ma
nier zal men eventueel de geest val

301



milieu- 

naaktscènes 	 televisie- 
„Adriaan 

Gemeen- 

plaat- 

- 

be- 
langrij 

,,De 
AGA- 

„goede 

Van Durme

het ontwerp van decreet omzeilen ?

Wat het vereiste kapitaal betreft voor
het opstarten van de niet-openbare
omroep, vrezen wij dat de Regering
zijn toevlucht zal nemen tot een goo-
cheltruc. Zal de Nationale Regering,
via het Investeringsfonds de nodige
miljarden op tafel leggen ? Op deze
manier kan de Vlaamse Gemeen-
schapsminister voor Cultuur vrijuit
beweren dat de commerciële televisie
niet op overheidssteun moet rekenen.
De ene hand weet immers niet wat de
andere hand geeft.

Het voorliggende ontwerp van de-
creet roept in zijn vaagheid vraagte-
kens op, maar er zijn ook artikels die
in hun duidelijkheid de waarheid ge-
weld aandoen. Wie kan nu geloven dat
de programma’s van de niet-openbare
zendverenigingen ertoe strekken de
communicatie te bevorderen en bij te
dragen tot de algemene ontwikke-
ling ? En verder lezen wij dat de om-
roep als taak heeft in een evenwichtig
zendschema informatie, vorming en
ontspanning te brengen. De Vlaamse
Executieve legt ter zake de verhou-
ding vast. Volgens welke criteria moet
dit gebeuren ? Wanneer 80 of 90 pro-
cent van de zendtijd wordt besteed
aan ontspanning, moet men dan van
evenwicht spreken ?

Wij hebben niet de bedoeling het de-
creet artikelsgewijze te bespreken,
daartoe kregen wij reeds de gelegen-
heid in de Commissie. Nochtans wil-
len wij even stilstaan bij een paar arti-
kels, waaraan AGALEV belang
hecht.

Artikel 13 somt de programma’s op
die verboden zijn, wat kan inhouden
dat bepaalde programma’s worden ge-
weerd op grond van een letterlijke in-
terpretatie van de wet. De Groenen
hebben het bij voorbeeld moeilijk
met het verbod van programma’s die
strijdig zijn met de goede zeden. Wat
stelt dit eigenlijk voor ? Voor AGA-
LEV in elk geval geweld in al zijn vor-
men. Kunnen wij van de Vlaamse
Executieve verwachten dat het berip
,goede  zeden” gehanteerd wordt bij
programma’s die inspelen op sensa-
tiezucht, aanzetten tot overdreven

consumptie of propageren van milieu-
vernietigende produkten ? Of zal men
alleen oog hebben voor de goede ze-
den in de beperkte betekenis van het
woord ? Wie zal dit begrip opvullen ?
Hoe onzedelijk zijn de naaktscenes  in
,Adriaan  Brouwer” en hoe onzedelijk
zijn de geweldscenes ?

Hoe onzedelijk zijn bepaalde clips die
onze jeugd een waardepatroon in-
prenten dat niet alleen afstompend in-
werkt maar ook ingaat tegen onze cul-
turele eigenheid ?

De Groenen zijn in het bijzonder
geïnteresseerd in de lokale en regio-
nale televisie verweven met de plaat-
selij ke gemeenschap. Dit soort televi-
sie hoeft door zijn aparte plaats in het
medialandschap niet functioneren
om het BRT-monopolie te doorbre-
ken. Betekenen de paar zinnetjes over
lokale en regionale televisie een zoet-
houdertje ? Wij hebben de indruk dat
de politieke wil, om aan lokale televi-
sie reële levenskansen te geven, in
Vlaanderen niet aanwezig is, nu niet
en ook niet in het verleden.

De Franstalige Gemeenschap heeft
de geboden kansen door het konink-
lijk besluit van 4 mei 1976 aangegre-
pen om met overheidssteun in een
aantal Waalse centra met lokale ka-
belomroep te starten. langs Vlaamse
zijde werd door kortzichtigheid deze
kans verwaarloosd. Het is een histori-
sche vergissing geweest Vlaanderen
en Brussel uit te sluiten van de moge-
lijkheid tot experimenteren met loka-
le of regionale televisie.

De Nieuwsbrief van de Organisatie
van Lokale Omroepen in Nederland
van 15 december 1985 komt tot de
conclusie dat in Vlaanderen twee be-
langrij ke partijen de lokale televisie
tegenwerken, namelijk de kabelex-
ploitanten, die hun kanalen vullen
met commercieel-interssante zenders
en ik citeer :

,De Vlaamse regering, omdat ze met
de kabel zonodig het monopolie van
de BRT wil doorbreken door uitgevers
en andere commerciële gegadigden
vrije toegang te geven. En dat leidde
tot de conclusie, dat de verschillende
Vlaamse TV-initiatieven er tot dusver
niet in geslaagd zijn een politieke lob-

by op gang te brengen, die tegengas
had kunnen bieden aan de commer-
cie”, aldus OLAN.

Artikel 7 van het vorliggende ontwerp
voorziet dat ,,niet-openbare televisie-
verenigingen, zich wendend tot een
regionale en/of lokale gemeenschap”
op advies van de Vlaamse Mediaraad
kunnen erkend worden door de
Vlaamse Executieve. Zonder dat er
veel is nagedacht over de inhoudelij-
ke, technische en financiële aspecten,
zonder ernstig studiewerk, zonder een
experimentele aanloopperiode te
voorzien, kan een lokale of regionale
televisievereniging van start gaan.

Zullen wij het moeten aanzien dat de
lokale televisie in hetzelfde straatje
verzeilt als de lokale radio’s, waarvan
de programma’s als twee druppels wa-
ter - en dan nog Rijnwater - op el-
kaar lijken en die volledig in het com-
mercieel circuit zitten ?

Is het bijna ongelooflijk dat de toen-
malige Minister van Cultuur in 1976
weigerde om de handtekening te
plaatsen om experimentele televisie
toe te laten, dan kan men, tien jaar la-
ter, met verbijstering tegen eenzelfde
manier van onverschilligheid aankij-
ken.

Lokale televisie is belangrijk. Tegeno-
ver het overheersend aanbod van de
commerciële beeldcultuur dat uit
eenrichtingsverkeer bestaat, kan de
regionale televisie een wisselwerking
tot stand brengen tussen makers en
ontvangers en kan de ruimte worden
geschapen voor echte participatie. De
hamvraag is of de Vlaamse Regering
bereid is om concreet de voorwaarden
te scheppen opdat goed-opgezette en
begeleide experimenten met lokale
televisie mogelijk worden. Experi-
menteren is noodzakelijk. Vanuit de
opgedane ervaring kan inzicht verkre-
gen worden in de noden en behoeften,
in de kosten en de mogelijkheden.

Met aandrang vragen de Groenen dat
pilootprojecten met lokale televisie
zouden kunnen starten. Deze projec-
ten moeten net als in Wallonië en Ne-
derland kunnen rekenen op over-
heidssteun, zonder de objectiviteit, de
onakankelij kheid en pluralisme van
de lokale televisie aan te tasten. Aan
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de basis is er reeds heel wat denkwerk
verricht. In sommige streken zijn de
mensen en de infrastructuur voorhan-
den om onmiddellijk te kunnen star-
ten met pilootprojecten. Wij hopen
dat de Vlaamse Regering de klein-
schalige televisie op zijn waarde
beoordeelt en de middelen verstrekt
om te kunnen werken.

informatie maar benadrukt de zorg
van alle commissieleden die ze aan de
dag hebben gelegd en waardoor zij
zich hebben laten leiden bij het op-
stellen van de teksten van dit decreet.

Ik wil besluiten met de woorden van
Achiel Selleslach in ,Koepel  Vijf’ :

,,Kleinschalige media bieden meer
uitzicht op een ,nieuw geluid”. Er is in
Vlaanderen in dat verband minder
initiatief dan doorgaans wordt ge-
dacht. Er is een stevige duw nodig om
het aanwezige talent binnen video-
produktiegroepen, fotoclubs, techni-
ci, getalenteerde organisatoren en
programmamakers uit plaatselijke ge-
meenschappen rond de tafel te bren-
gen. Er is vooral nood aan een door-
dacht stimuleringsplan dat de over-
heid bijvoorbeel ter discussie zou
kunne voorleggen. De betekenis van
lokale televisie is voor de lokale ge-
meenschap belangrijk. Een nieuwe
junglewet, zoals voor de ,,vrije” ra-
dio’s, moet kunnen voorkomen wor-
den. Het is een vraag om een andere,
een meer doordachte aanpak”. (Ap-
plaus bij AGALEV en de SP)

De inspanningen geleverd door uw
Commissie zijn gestoeld op de vaste
wil om van dit decreet iets defïnitiefs
te maken, dus in contrast met wat men
in bepaalde kringen wil doen uitschij-
nen, dat ons geleverd werk van voorlo-
pige aard is, aan het eigenlijke of de&
nitieve voorafgaande of slechts van tij-
delijke duur, niet blijvend. Men zal
mij antwoorden, in de politieke arena
is niets blijvend. Dat is ook juist.

Wij sluiten ons aan bij de vreugde van
de Gemeenschapsminister die met
het tot stand komen van het eerste
decreet van zijn hand kan terugblik-
ken op het boeiende werk van de
Commissie, dat leerrijk en positief er-
varen werd.

Het voorliggend decreet mag dus niet
weggewuifd worden als een experi-
ment. het geleverde werk moet lo-
nend zijn en daarom wensen wij dat
de komende besprekingen met vaste
wil om te slagen zouden gevoerd wor-
den.

De Voorzitter :De heer Vanderborght
heeft het woord.

De heer F. Vanderborght (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s het ont-
werp van decreet betreffende het
overbrengen van klank- en televisie-
programma’s in de radiodistributie-
en teledistributienetten en betreffen-
de de erkenning van niet-openbare te-
levisie, kortweg gezegd het kabelde-
creet, hertekent het medialandschap
voor de Vlaamse Gemeenschap.

De werkzaamheden van uw Commis-
sie zijn correct verwoord in het uitvoe-
rig verslag, dat hulde verdient aan het
adres van de beide verslaggevers, de
collega’s Van Rompaey en Chevalier,
en de administratieve diensten van de
Vlaamse Raad.

Dit verslag is een belangrijke bron van

,,Bij  het doorbreken van het BRT-monopolie spelen andere dan politieke belangen
mee. De evolutie in het medialandschap op macroschaal, n aldus AGALEV-spreker W.
Van Durme bij de aanvang van zijn toespraak, ,,opent  ongekende perspectieven voorde

Bnancieel-economisch  sterke groepen ; zij wensen toegang tot een macht die nog maar
aan ontginning toe is”
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Mochten deze besprekingen met de
partners die het maatschappelijk kapi-
taal moeten samenbrengen niet het
gewenste resultaat geven, rekening
houdend met dit decreet naar tekst en
geest, dan is er een nieuw feit waaraan
wij niet kunnen ontsnappen.

Als ons streven naar een ,definitief  li-
gistiek kader” aanvaard is, dan moe-
ten wij toch nog onderstrepen dat het
tot stand komen van dit decreet een
mediabeleid van de Vlaamse Execu-
tieve ten tonele brengt dat innove-
rend is.

Deze mediavorm voert een nieuwig-
heid in gebaseerd op de pluriformi-
teit ; pluralisme op het stuk van het
statuut.

Tot dusver kenden wij in onze ge-
meenschap één openbare televisie en
nu creëren wij een niet-openba-
re televisie, dat een privaat-rechtelij-
ke vennootschap wordt. Dus een nieu-
we net. Men doet de waarheid geweld
aan met te zeggen en te schrij-
ven dat dit mediadebat beheerst
wordt door politieke en commerciële
belangen. Deze schijn verwekken is
gewild onwaar en op zijn minst onvol-
ledig.

en teledistributienetten 302
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Het nieuwe net doorbreekt de mono
poliepositie van de BRT, gedeeltelijk
gebaseerd op een commercieel beleid
dat een enorme inbreng moet kennen
van de vrije mededinging. Wij wensen
met klem te onderschrijven dat de
verhoging van het aantal netten ook
de verhoging van de kwaliteit moet
ten goede komen. De vrijwaring van
de eigenheid van onze Vlaamse cul-
tuur, de inzet van de Vlaamse beeldin-
dustrie en het weren van elke vorm
van discriminatie stelt ons gerust en
geeft ons de moed om op de ingesla-
gen weg verder te gaan.

Daarenboven zetten wij ons af van
diegenen die menen dat de BRT zich
moet beperken tot één net.

Wij benadrukken de elementaire
Vlaamse eis dat de ganse opbrengst
van het kijk- en luistergeld in Vlaan-
deren aan de Vlaamse Gemeenschap-
somroep moet ten goede komen en de
kwaliteitsuitbouw van het tweede net
van de BRT moet insluiten.

Vooraleer te besluiten willen wij nog
even verwijlen bij de inhoud van arti-
kel 8 van onderhavig decreet.

Het maatschappelijk kapitaal van de-
ze privaatrechtelijke vennootschap
bestaat uitsluitend uit aandelen op
naam en moet voor een minimum van
eenenvijftig ten honderd worden in-
geschreven door uitgevers van Neder-
landstalige kranten en weekbladen,
waarvan de maatschappelijke zetel is
gevestigd in het Nederlandse taalge-
bied of het tweetalig gebied Brussel-
Hoofdstad.

Wij weten het, deze formule is niet
vrij van risico’s, want piraten op de
kust kunnen opduiken. Maar uw
Commissie was bekommerd om de
vrijwaring van onze Vlaamse belan-
gen. Als het bewaarheid wordt dat de
vrijetijdsbesteding op het stuk van te-
levisieuitzendingen in de komende
decennia zal toenemen, dan zal de
beeldindustrie kunnen gerekend wor-
den tot één der meest expansieve nij-
verheden. De Vlaamse beeldindustrie
moet hier zijn deel van krijgen.

En heeft de tekst van artikel 8 niet alle
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waarborgen voor onze Vlaamse eigen-
heid ingebouwd, de Vlaamse Execu-
tieve heeft nog altijd de stok achter de
deur om de erkenningen van de niet-
openbare televisieverenigingen in te
trekken.

Daarenboven weze gezegd dat dit arti-
kel een aantal raamvoorwaarden be-
vat die door de Vlaamse Executieve
verder zullen worden ingevuld.

Als slot wens ik te beamen fier te zijn
aan dit decreet te hebben mogen mee-
werken en ik zal het dan ook goedkeu-
ren.

De Voorzitter : De heer Van Elewyck
heeft het woord.

De heer J. Van Elewyck (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
het ontwerp van decreet 152 betref-
fende de commerciële televisie werd
in de Commissie Mediabeleid van de
Vlaamse Raad grondig besproken.

Zoals tijdens de vorige zittijd, toen
het ontwerp van decreet voorgesteld
door de heer Poma voorlag, heeft de
SP-fractie ook nu van bij het begin van
de bespreking duidelijk gemaakt
waarom wij gekant zijn tegen dit ont-
werp - en tegen de ideeën die aan de
basis ervan liggen. Dit heeft ons er
niet van weerhouden, zoals tijdens de
vorige zittijd, loyaal mede te werken
aan de verbetering van de voorgestel-
de teksten. Veel van de aan het oor-
spronkelij k ontwerp aangebrachte
wijzigingen werden voorgesteld of
zijn geïnspireerd door de SP-fractie.

Ondanks het vele werk blijft dit een
slecht ontwerp, en ons insziens een
onuitvoerbaar ontwerp van decreet.

Het is niet moeilijk aan te tonen dat
dit een slecht ontwerp is. Het volstaat
de opmerkingen te herlezen, door de
Raad van State geformuleerd in zijn
advies van 11 juni 1986.

Ik wil, zeer in het kort, de bezwaren
resumeren die de Raad van State
maakte - en waaraan door de Vlaam-
se Executieve niet is tegemoetgeko-
men. Meer zelfs : de meerderheid
heeft, tijdens de artikelsgewijze be-
spreking in de commissie de onder
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meer door onze fractie ondernomen
pogingen afgewezen om de adviezen
van de Raad van State in de teksten te
verwerken.

Waarover gaat het ?

Ten eerste, in dit ontwerp van decreet
worden twee totaal onderscheiden
aangelegenheden behandeld - name-
lijk enerzijds; de radio- en televisie-
distributie en, anderzijds, de zoge-
naamde ,,niet-openbare televisievere-
nigingen”. Ze zouden beter in een af-
zonderlij k decreet worden behandeld.

Een gevolg van dat ,,samenvoegen” is,
dat er nog steeds geen teksten voorlig-
gen om aan de kabeldistributie een
volledig statuut te bezorgen.

Ten tweede, het systeem van de ,,re-
glementaire besluiten” stoot vanzelfs-
prekend op principiële bezwaren. De
Raad van State merkt terecht op, dat
de Bijzondere Wet via artikel 20 de
Vlaamse Executieve enkel bevoegd
maakt om - en ik citeer - ,,verorde-
ningen te maken en besluiten te ne-
men die nodig zijn voor de uitvoering
van decreten”.

De ,,reglementaire besluiten” vallen
daar zeker niet onder. De bepalingen
ter zake van dit decreet voeren een
voor de Vlaamse Raad wel zeer kwa-
lijk precedent in : dat van de perma-
nente volmachten.

Collega Chevalier zal later dit aspect
van dit ontwerp verder behandelen.

Ten derde, men moet echter nu al,
met de Raad van State aanstippen dat
de wettigheid van ,,reglementaire be-
sluiten” die nog niet bij decreet be-
krachtigd zijn, voor de rechter zal
kunnen worden betwist.

Dat moet, voor de onderneming die
aangezocht werd om commerciële te-
levisie in Vlaanderen te lanceren geen
aanlokkelijk vooruitzicht zijn.

Maar er is meer. Zolang een ,regle-
mentair besluit” niet bij decreet is be-
krachtigd kan het niet aan het Arbitra-
gehof worden voorgelegd.

Welk precedent wordt er aldus ge-
creëerd om de wetten op de staatsher-
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Van Elewyck

vorming te omzeilen ! We horen de
heilige verontwaardiging al van colle-
ga’s van de meerderheid zodra ande-
ren - met andere oogmerken die we
ons allen kunnen voorstellen - het
slechte voorbeeld zouden volgen. Een
gevaarlijk precedent, we zegden het
reeds.

Ten vierde, het door onze Vlaamse
Raad praktisch eenparig goedgekeurd
decreet tot oprichting van de Vlaamse
Mediaraad is gedateerd op 2 mei 1985.

Krachtens de bepalingen van dit de-
creet moest ook het voorliggend ont-
werp eerst worden voorgelegd aan de
Vlaamse Mediaraad, vooraleer het
door het Vlaamse Parlement in be-
handeling kon worden genomen.

Collega’s, is het niet merkwaardig dat
de Vlaamse Executieve er in praktisch
20 maanden niet in geslaagd is uitvoe-
ring te geven aan dit decreet ?

Dat is nochtans ook een verplichting
opgelegd door artikel 20 van de Bij-
zondere Wet.

Laat niemand zich verschuilen achter
drogredenen : de politieke verant-
woordelijkheid voor het uitvoeren
van de decreten ligt bij de Vlaamse
Executieve en bij niemand anders.

Door dit decreet tot op heden niet uit
te voeren legt de Executieve eigenlijk
de politieke wil van de Volksvertegen-
woordiging naast zich neer. Wij weten
wel dat de Mediaraad nu ongetwijfeld
opgericht zal worden om zich nog met
de kruimels bezig te houden.

Het is duidelijk : het nu voorliggend
ontwerp is een slecht ontwerp. Maar is
het wel uitvoerbaar ?

Men moet sterk betwijfelen dat een
Vlaamse commerciële zender-op-ei-
gen-poten leefbaar is. Het volstaat te
verwijzen naar de cijfers door ter zake
ervaren beroepsmensen tijdens de
werkbezoeken verstrekt om te weten
dat die leefbaarheid zeer in twijfel
wordt getrokken. Hoe dan ook, het
staat vast dat tijdens de aanloopperio-
de miljarden frank zullen moeten
geïnvesteerd worden zonder enige ze-
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kerheid op een redelijke winst, zelfs
,,later”. Dit commercieel station moet
óók weten dat het, zeker wat de SP be-
treft, niet kan hopen op de politieke
stabiliteit, een belangrijk element bij
het inschatten van het risico, naast
wat ik eerder heb gezegd over het mo-
gelijk betwisten van reglementaire
besluiten voor de rechter.

Stel dat men in deze omstandigheden
toch van start zou willen gaan. Wij
hebben het recht en de plicht ons in
deze Raad dan vragen te stellen over
de programmatie. De twee meerder-
heidspartijen verschillen ter zake dui-
delij k van mening, zowel over het aan-
deel van de te brengen eigen produk-
ties als over de nochtans in dit decreet
opgelegde ,,bijdrage tot de algemene
ontwikkeling”.

Laten we toch duidelijk wezen : VMM
zal, om de eindjes aan mekaar te kun-
nen knopen, gewoon verplicht zijn
zich te behelpen met tweede - of der-
derangskwaliteit, óók wat de ,eigen”
produkties betreft.

Iedereen weet toch, dat spelprogram-
ma’s zelfs met belangrijke prijzen, tot
de goedkoopste produkties behoren ?
En verder worden het natuurlijk bui-
tenlandse reeksen, zogenaamde soap-
opera’s en dergelijk fraais meer.

Is het echt dat waaraan in Vlaanderen
behoefte bestaat? We durven het ern-
stig te betwijfelen.

Maar het kan ook anders. Als, bijvoor-
beeld, buitenlandse financiële groe-
pen via VMM een greep op onze
markt willen krijgen. Ze zullen dan
VMM, die in naam de zender zal be-
heren, vermoedelijk wel toelaten een
zo laag mogelijk gehouden aantal ,,lo-
kale programma’s” te brengen.

Voor wie de ogen nog steeds niet
mochten opengegaan zijn suggereer
ik eens uit te kijken in de richting van
bijvoorbeeld de groep Berluconi, die
al heeft laten blijken van wat ik zijn
,,belangstelling” zou willen noemen.

Het staat intussen wel vast dat, als ,dit
decreet zou worden uitgevoerd de
BRT tweemaal armer zal worden. Een
eerste maal door het wegvallen van
een aangroeiende inkomstenbron.

Een tweede maal doordat, op de inter-
nationale markt de aankoopprijs voor
alle programma’s stijgt van zodra zich
twee gegadigden voor eenzelfde regio
aanmelden. Ook dat moet men weten,

Ik zegde : ,,Als dit decreet zou worden
uitgevoerd”. Dat is natuurlijk hele-
maal niet zeker. Want sommigen
schijnen nu al te vergeten dat niet de
Vlaamse Executieve, maar wel de Na-
tionale Regering zal bepalen welk sta-
tion in Vlaanderen omroepreclame
zal uitzenden.

En uit wat de Eerste Minister ter zake
de jongste tijd verklaarde - ook in de
openbare vergadering van de Kamer
. . .

De heer W. Seeuws : Ook nog vorige
week in de Senaatscommissie...

De heer J. Van Elewyck : . . . valt echt
niet af te leiden dat de toelating om
omroepreclame uit te zenden in elk
geval aan een commercieel station zal
worden gegeven.

De tekst van het wetsontwerp, in de
Kamer goedgekeurd, maakt de Exe-
cutieve in deze keuze machteloos,
welke verklaringen leden van die Exe-
cutieve ter zake ook mogen afleggen.

Er zijn ook nog andere kapers op de
kust, en die kapers worden geleid door
de belangrijkste Belgische financiële
groepen.

Collega’s, voor enkele weken had ik
de kans in het Groot-Hertogdom Lu-
xemburg een nieuw bezoek te bren-
gen aan de groep SES, die over een
vijftiental maanden de commerciële
ASTRA-satelliet wil lanceren.

De heer A. Denys : Het gold blijkbaar
een geheim bezoek.

De heer J. Van Elewyck : Het was een
nieuw bezoek, maar geen geheim be-
zoek, beste collega.

Ik weet niet of u de gelegenheid had
aan het eerste bezoek deel te nemen.
Als u wil, zal ik u in de toekomst elk
van mijn verplaatsingen voorleggen
en in het kader van uw opvatting over
de vrijheid ook vragen of ik daarvoor
uw toestemming krijg. Maar tot wan-
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Van Elewyck

neer u daarvoor de bevoegdheid hebt
gekregen, wil ik zelf wel bepalen waar-
heen ik zal gaan en met wie ik zal pra-
ten. Ik leg er dus de nadruk op dat het
hier ging om een nieuw bezoek. Ik
suggereer u om zelf die stap ook eens
te doen, want er is bij die zender een
belangrijke evolutie aan de gang en er
zijn belangrijke gegevens te rapen die
u misschien nog niet kent, maar die u
kunnen interesseren.

Nu blijkt inderdaad dat de Raad van
Bestuur van SES wordt voorgezeten
door een Belg - de heer Steve Davig-
non van de Generale. Belangrijke
aandeelhouder is de groep Brussel-
Lambert, waar de heer Frere bekend
staat om zijn grote belangstelling voor
het media-gebeuren. Voor enkele we-
ken besliste ook de Nationale Investe-
ringsmaatschappij te participeren in
SES.

De geïnteresseerden in dit dossier
zullen zich herinneren dat een be-
langrijke hinder voor deze commer-
ciële vennootschap het toekennen
van golflengtes was - waardoor Astra
als omroepsatelliet kon fungeren. Wat
men kon vrezen is nu gebeurd : de Lu-
xemburgse RTT treedt nu in de inter-
nationale conferenties op als woord-
voerder of pleitbezorger voor SES -
die hiermede geofficialiseerd werd.

Dit betekent dat - als de Europese
Arianeraket opnieuw normaal func-
tioneert - over hooguit vijftien maan-
den een commerciële televisiesatel-
liet zal gelanceerd worden, uitgerust
voor het simultaan doorseinen van
zestien televisieprogramma’s, die
door de kijkers ook in ons land recht-
streeks zullen kunnen ontvangen wor-
den.

Zestien commerciële televisiesta-
tions, uiteraard.

Gelooft iemand hier echt dat de publi-
citeitsmarkt eindeloos rekbaar is -
met andere woorden dat er ook dan
nog ruimte zal overblijven voor een
Vlaams commercieel televisiesta-
tion ?

Het wordt met de dag duidelijker : dit
ontwerp zal onuitvoerbaar blij ken.

De meerderheid wil de tekst toch
goedgekeurd hebben. Niet ter bevor-
dering van de vrijheid - want ze
creëert een nieuw monopolie, een pri-
vé-monopolie met dat privé-monopo-
lie wordt de echte vrijheid gekraakt,
wordt de mogelijkheid alle schakerin-
gen van ons geestesleven ruim aan
bod te laten komen de hals omge-
draaid.

De vrijheid, de echte geestesvrijheid
gedood onder impuls van de libera-
len. Arm Vlaanderen.

De meerderheid wil deze tekst goed-
gekeurd hebben om zuiver politieke
redenen. De bespreking van dit ont-
werp van decreet in openbare verga-
dering moet dan ook een politiek ka-
rakter hebben. Daarom hernemen wij
niet al onze amendementen, inge-
diend en besproken in de Commissie,
in openbare vergadering.

Wij beperken ons tot enkele, princi-
pieel belangrijke teksten. Alle opposi-
tiefracties samen zullen vóór het ein-
de van de algemene bespreking, de
Voorzitter van de Raad vragen over
enkele van deze amendementen het
advies van de Raad van State te vra-
gen. (Onderbreking van de heer H. Van
Rompaey)

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer Van
Rompaey, u geeft uw interpretatie.
Het gaat erom om u via de adviezen
van de Raad van State te overtuigen
de tekst te verbeteren.

De heer H. Van Rompaey : De discus-
sie was meer dan grondig. Wij hebben
meer dan goed gewerkt.

De heer J. Van Elewyck : Ik begrijp dat
het u stoort als in de Vlaamse Raad le-
den gebruik willen maken van rech-
ten, door de wetten en reglementen
verleend. U zou het uiteraard het
liefst hebben dat u er als enige ge-
bruik van kan maken.

De heer H. Van Rompaey : Daarover
gaat het niet. Het is een vertragings-
manceuver.

De heer J. Van Elewyck : Gelukkig zijn
wij nog niet zo ver.

De heer A. Denys : Ik meen dat wij het

er in de Vlaamse Raad over eens zijn
dat de besprekingen in de Commissie
een voorbeeld en toonbeeld zijn ge-
weest van hoe ontwerpen van decreet
moeten worden besproken : efficiënt,
doordacht, goed voorbereid. Dat is
ongetwijfeld niet de verdienste van
een enkele fractie. Dat is slechts mo-
gelijk dank zij de Voorzitter van de
Commissie, de fracties en alle leden
van de Commissie en ook dank zij de
Minister van Cultuur. Dit vertragings-
manceuver is een toonbeeld van ,,fili-
busteren”. Ik meen dat u, en wellicht
de oppositie, hiermee politieke zelf-
genoegzaamheid demonstreert waar-
mee de Vlaamse Raad noch de Vlaam-
se beeldbuiskijkers gediend zijn. De
leden van de Volksunie hebben op-
nieuw bewezen dat zij op de linkse
aanhangwagen zijn gesprongen.

De heer V. Anciaux : Bij gebrek aan ar-
gumenten, maakt u er een nummer-
tje van, mijnheer Denys.

De heer J. Van Elewyck : Ik zal de uit-
eenzetting van de heer Denys op haar
juiste waarde schatten. Hij weet nog
niet voor welke amendementen wij
het advies van de Raad van State vra-
gen. Wij hebben ze deze ochtend in-
gediend en hadden gehoopt dat ze bij
het begin van deze namiddagvergade-
ring zouden zijn rondgedeeld.

De Voorzitter : Dat is inmiddels ge-
beurd.

De heer J. Van Elewyck : Dan zal ‘de
heer Denys merken dat het hier niet
gaat om een vertragingsmaneceuver.

Ik wil er de aandacht op vestigen dat,
als wij hadden willen vertragen, wij in
de Commissie mogelijkheden te over
hadden. Als wij werkelijk hadden wil-
len vertragen, zou het ontwerp mo-
menteel nog steeds in de Commissie
worden besproken.

Laten wij dus ook in deze openbare
vergadering de bespreking van dit be-
langrijk ontwerp voortzetten in de-
zelfde sfeer van ernstige samenwer-
king.

Ik wil van deze gelegenheid gebruik
maken om in te gaan op enkele uit-
spraken van daarnet van de voorzit-
ters van de twee meerderheidspar-
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Van Elewyck voor men dit gelooft. taat Vlaanderen echt geestelijk armer
maakt.

tijen.

Zij hebben beiden - zoals trouwens
woordvoerders van andere fracties -
verklaard dat de BRT zou moeten
worden gefinancierd met de op-
brengst van een vast percentage van
het kijk- en luistergeld. Hoe verklaren
zij dan dat het kijk- en luistergeld nog
niet volledig is overgedragen aan de
Gemeenschappen en dat de Vlaamse
Raad dus zelf niet kan beslissen over
de toewijzing ? Hoe verklaren zij dan
dat alle amendementen om dat te be-
komen in Kamer en Senaat niet door
de meerderheid worden aangeno-
men ?

Voor elke politieke optie heeft de
CVP een overeenstemmende houding
klaar. Stellen echter, zoals de heer
Swaelen, dat de komst van commer-
ciële televisie ten goede zal komen
aan de dagbladpers, is een op zijn
minst lichtvaardige bewering die door
alle betrokken groepen wordt tegen-
gesproken.

En dat hebben dit land en zijn bevol-
king niet verdiend ! (Applaus bij de
w

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

Mevrouw Neyts heeft verwezen naar
de binding die inzake dit ontwerp be-
staat met de Cultuurpactwetgeving.
Die late bekering verheugt ons. Vorig
jaar, bij de behandeling van het eerste
ontwerp van kabeldecreet, hebben wij
het van de PW wel anders gehoord.

De heer Swaelen sprak over het CVP-
standpunt inzake mediabeleid. Het
was een interessante oefening. De
Raad realiseert zich toch wel dat de
CVP de jongste jaren ter zake elke
denkbare houding heeft aangenomen.

De heer H. Van Rompaey : De CVP was
de eerste partij die een uitgebreide
studiedag aan deze problematiek
heeft gewijd.

Ook voor de SP zijn sommige bepalin-
gen van de cultuurpactwetgeving van
toepassing op dit ontwerp van de-
creet. Precies omdat dit bij amende-
ment impliciet in het ontwerp wordt
bevestigd, hebben wij verklaard geen
basis meer te hebben om de grote
alarmprocedure aan de gang te bren-
gen.

Mevrouw Neyts had het over zin en
onzin van verschillende pacten. Wij
stemmen in met veel van wat zij zeg-
de. Ook wij zijn van mening dat
Jdeaal gesproken” deze pacten over-
bodig zijn. ,,Ideaal gesproken” bestaat
vooralsnog niet in Vlaanderen, wat
het respect voor de geestesvrij heid be-
treft, duidelijk niet zolang de CVP in
Vlaanderen een machtspositie be-
kleedt.

De heer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik wil eerst en
vooral enkele woorden zeggen over de
procedure. Wat de heer Van Elewyck
daarnet heeft aangekondigd kunnen
wij niet tegenhouden. Reglement is
reglement. Het Reglement is er in de
eerste plaats om de minderheid en de
oppositie te beschermen. Ik meen
echter dat, na al de discussies die in de
Commissie hebben plaatsgehad, ge-
bruik maken van het Reglement op
die wijze, misbruik maken is van dat
Reglement. Ik betreur dit ten zeerste.
Daarom zal ik afstand nemen van die
negatieve houding en zal ik trachten
op inhoudelijk vlak de constructieve
wijze waarop wij in de Commissie
hebben gewerkt, verder aan te hou-
den.

De heer J. Van Elewyck : Met welk re-
sultaat ?

De heer H. Van Rompaey : U moet de
besluiten van de studiedag doorlezen.
U zal dan vaststellen dat ze onder
meer in de vormgeving van dit decreet
zijn gerealiseerd.

Ik zou mijn uiteenzetting willen be-
ginnen met een uitspraak, vanwege de
Voorzitter van de mediacommissie,
SP-collega Van den Bossche gedaan
op 25 juni 1985 tijdens de openbare
bespreking van het toenmalig kabel-
decreet, hier in deze Vlaamse Raad.

De heer J. Van Elewyck : Ik zal de
opeenvolgende stellingen van de CVP
op een rijtje zetten. Eerste stelling : de
BRT en niets dan de BRT. Mede-ver-
slaggever van het ontwerp van decreet
houdende het totstandbrengen van de
BRT zoals deze nu bestaat was ene
heer Swaelen : ikzelf was de andere
verslaggever.

De heer H. Van Rompaey : Van fiustra-
ties gesproken !

De heer J. Van Elewyck : Ik heb in deze
uiteenzetting willen aantonen waar-
om de voorliggende teksten slecht en
onuitvoerbaar zijn.

Luc Van den Bossche heeft toen ge-
zegd : ik ben de eerste om te zeggen
dat er moet gediscussieerd worden
over de toekomst van het medialand-
schap, maar de laatste om te beweren
dat het debat moet geïmproviseerd
worden.

Tweede stelling van de CVP : twee
structuren binnen de BRT ; derde
stelling : de BRT hervormd ; vierde
stelling van de CVP : een commer-
cieel station naast de BRT.

Wij blijven dit ontwerp bekampen -
als het nodig is tot voor de Europese
gerechtshoven. De frustraties van de
CVP, gekoppeld aan de obsessies van
de PW, hebben inderdaad een mon-
stertje gebaard dat niet levensvatbaar
zal blijken te zijn.

De heer E. Van Rompuy : Wij denken
na.

De heer J. Van Elewyck : Collega, van
u weten wij dat u het moet zeggen

Als de dames en heren van de meer-
derheid in dit produkt hun geestes-
kind willen herkennen, dan is dat hun
zaak. Het ergste is, dat dit eindresul-

Collega Van den Bossche heeft, als
commissievoorzitter, voet bij stek ge-
houden : nog nooit heb ik het in mijn
vijfjarige parlementaire loopbaan
meegemaakt dat er een ontwerp zo
uitgebreid, zo volledig en efficiënt
werd behandeld. Met hearings, met
werkbezoeken, met zinvolle discus-
sies in de Commissie, waar onder
meer door de openbaarheid, de be-
reidheid en de medewerking van de
Minister van Cultuur alsook van alle
fracties het ontwerp werd doorgelicht
en technisch aangepast, daar waar no-
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worden.

leren maken.

dig. Ik wens hiervoor alle collega’s te
feliciteren Het is een voorbeeld van
hoe het er in de toekomst moet aan
toe gaan.

De vrucht van deze werkzaamheden
zijn te boek gesteld door de verslagge-
vers de heren Herman Van Rompaey
en Chevalier, die zich zo goed van hun
taak gekweten hebben, dat ik uitein-
delij k meen dat hun verslag een docu-
ment is, dat nog dikwijls ter hand zal
worden genomen door al diegenen die
in het Vlaamse land interesse betonen
voor het mediavraagstuk.

Principieel kunnen wij ons met onze
liberale-democratische ingesteldheid,
op generlei wijze verzoenen met een
situatie die nu reeds zovele jaren be-
staat, met name het absolute monopo-
lie van de BRT inzake TV-uitzendin-
gen, hier in Vlaanderen.

De heer A. Denys : Uw laatste opmer-
king, mijnheer Van Elewyck, is on-
heus. In elk geval ben ik vervan over-
tuigd dat bij het eventueel bestaan
van radio en TV bij het opstellen van
de Grondwet in 183 1, de grondwetge-
ver zeker en vast de volledige vrijheid
ervan zou hebben vastgelegd.

Hoe men het ook draait of keert, dat is
fundamenteel in tegenstrijd met één
van de voor ons meest gevoelige arti-
kelen van de Grondwet, met name ar-
tikel 14 die de vrijheid van meningsui-
ting waarborgt...

De heer J. Van Elewyck : Dat is dro-
men in de toekomst.

Zoals mevrouw Neyts reeds heeft ge-
zegd hebben wij in onze fractie onze
aandacht opgedeeld in hoofdstukken
naargelang de interessesfeer van de
betrokken leden.

De heer A. De Beul : Maar u gaat een
nieuw monopolie creëren.

Ikzelf heb vooral aandacht besteed
aan de toekomstkansen van de lande-
lijke niet openbare televisie, de toe-
komst van de lokale en regionale tele-
visie en de positie van de BRT in deze
volledig nieuwe evolutie.

De heer A. Denys : . . . een waarborg,
die wat de massacommunicatiemid-
delen betreft, nogmaals onderstreept
wordt in het artikel 18 van de Grond-
wet, dat uitdrukkelijk in de vrijheid
van drukpers voorziet.

De heer J. Van Elewyck : Voor wie daar
geld voor heeft.

De heer Jozef Bosmans zal zijn aan-
dacht richten op de distributie ; de
problematiek van de kabel, de scho-
telantennes enzovoort.

De heer A. Denys : Ik weet dat velen
naar de uitzendingen via de kabeldis-
tributie van de buitenlandse zenders
verwijzen om te beweren dat het mo-
nopolie van de BRT in wezen door-
broken is. Dat is natuurlijk niet waar,
want zolang dit ontwerp van decreet
niet zal gerealiseerd zijn is het slechts
de BRT, die als enige omroep typisch
Vlaamse programma’s inzake infor-
matie, nieuws, sport en cultuur
maakt. Programma’s waarin rekening
wordt gehouden met onze eigen
geaardheid, onze eigen geografische
ligging, onze eigen culturele, sociale
en economische achtergronden. Een
typisch Vlaams geaard programma
dus - wordt alleen gemaakt door de
BRT - en deze heeft hier bijgevolg
een belangrijk monopolie.

Mijnheer de Voorzitter, na deze pro-
ceduriële inleiding wens ik het inhou-
delij k gedeelte van mijn uiteenzetting
te beginnen met een algemene ver-
zuchting van de Vlaams-liberalen
weer te geven, namelijk het grote on-
geduld om uiteindelijk de grote doel-
stellingen van dit media-decreet te
realiseren ; dit wil zeggen in Vlaande-
ren het medialandschap inzake ,Tele-
visie” te verruimen met een landelijk
gericht privaatrechtelijk TV-station
en tot de lokale-regionale televisie.

De heer A. Denys : Met dit artikel 18
van de Grondwet, heeft de grondwet-
gever van 183 1 duidelijk alle toen
gangbare massacommunicatiemidde-
len geviseerd.

De heer J. Van Elewyck : U raakt daar
een belangrijk aspect aan, collega De-
nys. Artikel 18 van de Grondwet met
betrekking tot de persvrijheid gaf tot
en met de jaren 20 aan iedereen die
over gelijk welke handpers of een zeer
goedkope en zeer eenvoudige druk-
pers beschikte, de vrijheid om ideeën
te verspreiden. Dit artikel lag aan de
basis van de vernieuwing van heel
veel aspecten van ons politiek, ons so-
ciaal en ons cultureel leven.

Het doorbreken van dit monopolie -
het invoeren van de concurrentie op
het vlak van de Vlaamse televisie-uit-
zendingen - kan niet anders dan posi-
tieve gevolgen hebben.

Sommigen beweren dat ,,concurren-
tie” leidt tot vervlakking en halen
hiervoor het voorbeeld aan van wat
gebeurd is met de vrije radio’s.

Dit grote ongeduld vloeit voort uit
twee bekommernissen : ten eerste,
één van principiële aard : zijnde het
doorbreken van het BRT-monopolie ;
ten tweede, een zuiver pragmatische
bekommernis : recuperatie van de
mogelijkheden inzake handelspubli-
citeit.

De toegang tot de nieuwe media daar-
entegen kost vele honderden miljoe-
nen frank, om niet te zeggen miljar-
den frank, zodat artikel 18 van de
Grondwet op dit ogenblik nog alleen
een bescherming van de passieve vrij-
heid en niet meer van de actieve vrij-
heid waarborgt. Ik begrijp dat dit es-
sentieel verschil voor sommige libera-
len die meer met miljarden frank ver-
trouwd zijn, moeilijk ligt. Dat onder-
scheid zullen zij toch wel eens moeten

Hier ook is het zeker verkeerd om te
veralgemenen en alle vrije radio’s
over dezelfde kam te scheren. Er zijn
vrije radio’s die die naam niet waardig
zijn. En ik wil grif toegeven dat het ex-
periment niet altijd even gelukt is.
Maar er zijn ook veel vrije radio’s die,
met beperkte middelen, heel goede
lokale radio maken.

Deze bekommernissen lopen voor
ons als een rode draad door dit de-
creet. Bij de uitvoering moeten ze

Maar het hoofdprobleem is natuurlijk
dat men de kwaliteit van de vrije radio
wil vergelijken met die van de BRT-
radio, terwijl elke vergelijking hier on-
mogelijk is wegens de grote versnip-
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pering en de beperkte mogelijkheden,
als gevolg van de beperking van de
zendbereidheid tot 8 km.

sens, ,,tussen de 3 en de 5 miljard
frank aan advertenties verloren gaan,
of voor een groot stuk naar het buiten-
land afvloeien”.

Vlaamse Beeldindustrie - dit lelijke
eenje - die nu plotseling de aandacht
krijgt van de grote broer.

Eén zaak is echter overduidelijk : de
concurrentie van de vrije radio’s heeft
in alle geval de BRT wakker geschud.

Het is duidelijk dat we hier wegens al-
lerlei omstandigheden de trein sedert
geruime tijd hebben gemist.

De heer J. Van Elewyck : Moet u dit
niet aan de Voorzitter van de Raad van
Bestuur zeggen ?

Niemand kan ontkennen dat bijvoor-
beeld de uitzending van BRT II en
Studio Brussel inzake peil en kwaliteit
een stuk hoger staan, dan wat vroeger
gepresteerd werd, vóór de opkomst
van de vrije radio’s.

De heer J. Van Elewyck : Moet u de
heer Goossens niet vollediger cite-
ren ?

De heer A. Denys : Ik moet u wel zeg-
gen dat de bekommernis die hierom-
trent vandaag bij de BRT niet bestaat,
mij nogal verdacht voorkomt.

De heer A. Denys : Mijn wantrouwen
is vooral gebaseerd op het feit dat de
BRT in het verleden steeds de privé
Vlaamse Beeldindustrie heeft gene-

,

geerd en haar slechts opdrachten gaf
- met veel tegenzin dan nog - om
slechts 0,5 procent van de globale pro-
dukties te verzorgen.

Inzake kwaliteit van de TV-uitzendin-
gen durf ik voorspellen dat de uitvoe-
ring van dit decreet zeker en vast als
gevolg zal hebben dat een gevoelige
verbetering waarneembaar zal zijn
bij de BRT-televisie. Inderdaad, de
commerciële TV zal verplicht zijn om
goede kwaliteit te produceren ; anders
zal hij nooit van de grond komen.

Onze prille beeldindustrie werd in de
eerste plaats gedwongen zijn werken
aan buitenlandse zenders aan te bie-
den - met succes trouwens - alleen
maar omdat de BRT hen geen kansen
bood.

Bovendien, wegens de beperkte mid-
delen van de lokale TV zal slechts goe-
de kwaliteit kunnen worden geleverd
wanneer men zich beperkt en echt
toespitst op een klein aantal zendu-
ren, zeker en vast in de aanvangsfase.

Nadat men jarenlang ,,publiciteit op
TV’ heeft verworpen, zogezegd van-
uit de principiële overweging dat de-
ze vorm van commercialisering, cul-
tuurvervlakkend zou werken en deca-
dentie veroorzaken, roept men plotse-
ling moord en brand en vraagt de BRT
zo vlug mogelijk een toelating te krij-
gen om commerciële spots uit te zen-
den, en aldus de miljardenstroom
voor Vlaanderen te recupereren.

Onze stelling ter zake is duidelijk : het
monopolie moet worden doorbroken
door de oprichting van een privaat-
rechtelijke zender, met een meerder-
heidsparticipatie van minstens 51 pro-
cent van de uitgeverijen en in samen-
werking met de Vlaamse Beeldindus-
trie.

Televisie maken - ook de lokale tele-
visie - kost veel geld. Daarom meen
ik dat men op vele plaatsen zal starten
op basis van een sterk gemotiveerd
voluntariaat. Wil men echter overle-
ven en concurreren, dan zal men vrij
spoedig verplicht worden om tot een
professionele aanpak over te gaan.

Voorzichtheidshalve spreekt men dan
zogezegd slechts over een ,,overgangs-
periode”, waarin de opbrengst zou
worden verdeeld tussen, enerzijds, de
uitgeverijen en, anderzijds, om de
Vlaamse Beeldindustrie toe te laten te
produceren voor de BRT.

*Naast deze principiële beweegrede-
nen zoals het doorbreken van het
BRT-monopolie is er volgens onze
fractie nog een meer pragmatisch ar-
gument om ons ongeduld te onder-
strepen, met name dat Vlaanderen
bijna een eenzaam eiland is gewor-
den binnen het Europese medialand-
schap inzake de niet-aanwending van
publiciteit voor het runnen van een
privé TV-station.

Laat mij toe hierover mijn sceptisis-
me te uiten. Inderdaad, bij mij komt
het over alsof de BRT hier een verlei-
delijke hand uitsteekt naar twee geïn-
teresseerde sectoren, twee sectoren
waarvoor de BRT in het verleden nog
maar weinig zin voor samenwerking
heeft betoond. Dit komt mij voor als
een uitgestoken hand, weliswaar al-
leen met de bedoeling hen te verlei-
den en uiteindelijk de zogenaamde
overgangsfase te bestendigen en daar-
door de interesse van de belangheb-
bende sector te neutraliseren of in elk
geval af te zwakken.

Slechts in een dergelijk concept zul-
len de uitgeverijen aan hun trekken
komen en zal de Vlaamse Beeldindus-
trie de zekerheid hebben zich te kun-
nen ontwikkelen tot een belangrijke,
toekomstgerichte industrie.

Deze positie is niet alleen niet langer
houdbaar - zie de Europese richtlij-
nen ter zake - maar daarenboven eco-
nomisch onverdedigbaar geworden
aangezien, en ik citeer de Administra-
teur-Generaal van de BRT, Cas Goos-

Klinkt het niet verleidelijk voor de uit-
geverijen te kunnen mikken op een
vrijwel zekere opbrengst door het ver-
werven van een vast deel van de recla-
meopbrengsten van de BRT- dit zon-
der het risico van de investering in een
privé TV-zender - en ook voor de

De uitgeverijen zouden ongelijk heb-
ben hier niet op in te spelen. Zowel op
het vlak van de eigen promotie als op
het vlak van de leefbaarheid is deelne-
ming interessant. De werkbezoeken
hebben ons geleerd dat bij voorbeeld
de ,audio-presse”-formule  in Wallo-
nië leidt tot een uitstekende promotie
voor die kranten die aan het initiatief
participeren. Wat de rendabiliteit of
leefbaarheid betreft - ik weet wel dat
dit normalerwijze geen taak is voor
politici daarop diep in te gaan maar,
aangezien de doelstelling van dit de-
creet, slechts kan worden bereikt als
er rendabiliteit is - kunnen we niet
anders dan ook daaraan de nodige
aandacht te besteden.

Welnu, ook hier zijn de werkbezoeken
en de hearings leerrijk geweest. Het is
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begrijpelijk dat OTV en VMM-verte-
genwoordigers niet alle troeven op ta-
fel hebben en de taktiek uitspelen. Uit
een samenvatting van hun verklarin-
gen, tezamen met deze van de RTG
deskundigen, hebben we echter toch
het volgende kunnen opmaken :

- dat het werkkapitaal geraamd wordt
op 750 miljoen a 1,2 miljard frank ;

- dat de te verwachten opbrengst aan
reclame-opbrengst tussen de 2,5 a 3
miljard frank ligt ;

- dat het exploitatieverlies in de aan-
vangsfase - en dit is misschien het
meest belangrijke - vrij beperkt zal
zijn omdat men reeds na één jaar het
max imumplafond van de reclame-op-
brengst kan bereiken.

Ik besef heel goed dat deze drie vast-
stellingen misschien leiden tot een
simplistische benadering van het be-
drijfseconomisch aspect van het pro-
ject, maar in alle geval zijn deze drie
basishypothesen, opgetekend uit de
mond van geïnteresseerden en des-
kundigen, hoopvol inzake de leefbaar-
heid.

Wij hopen echter dat er, voor de eer-
ste keer in de naoorlogse geschiede-
nis, een brug geslagen wordt tussen de
sprekende en de schrijvende pers.

Ik zou dit hoofdstuk willen beëindi-
gen met een oproep tot de schrijvende
pers.

- Neem deze unieke kans waar om
eindelijk eens een vaste voet te krij-
gen in radio-visuele sector.

- U hebt de juiste ingesteldheid om te
slagen : u beschikt over de geest die de
prive-sector  zo sterk maakt, met name
know-how en zin voor risico en ver-
antwoordelij kheid.

- Met uw redacteurs en journalisten
die van alle markten thuis zijn, be-
schikt u over enorme troeven om in-
houdelijk een hoog kwaliteitspeil te
bereiken.

- Voeg daarbij uw contacten in de ad-
vertentiewereld en alles is voorhan-

den om in deze creatieve wereld met
succes een belangrijke leemte in de
markt op te vullen.

Mijnheer de Voorzitter, een thema
dat eigenlijk verhoudingsgewijze
minder aan bod is gekomen in de
Commissie zijn de mogelijkheden die
voorzien zijn inzake lokale en regio-
nale televisie.

Nochtans, en de voorbeelden in Ne-
derland, Engeland, Frankrijk bewij-
zen dat, zijn ook hier mogelijkheden
die ten volle moeten benut worden.

Enkele weken terug werd ter zake een
interessante studiedag georganiseerd
door AVS regionale televisie Meetjes-
land.

De hoofdthema’s waren onder meer
het fïnancieringsmodel en de struc-
tuurkeuze. Moet het een overheids- of
een privé-initiatief worden of een ge-
mengde keuze ?

Moet het een gedecentraliseerd of een
participatiemodel worden ? Eigenlijk
laat het decreet de keuze over aan de
Executieve en de Minister van Cul-
tuur die met uitvoeringsbesluiten
hieraan een bepaalde wending kan ge-
ven.

Het lijkt ons goed dat wij ons ter zake
beperkt hebben tot een raamdecreet
omdat de situatie te onzeker is, om nu
reeds bij decreet alles precies vast te
stellen en uit te stippelen. De Minis-
ter van Cultuur moet de nodige flexi-
biliteit aan de dag kunnen leggen om
samen met de initiatiefnemers op het
terrein alle mogelijkheden wettelijk
mogelijk te maken.

Ik kan u echter zeggen, mijnheer de
Minister, dat onze fractie een beetje
in de algemene geest van het decreet,
voorstander is van een lokale televisie
die niet afhankelijk is van overheids-
subsidies, maar lokale initiatieven die
beroep doen op de handelspubliciteit
om hun projecten te financieren zoals
de keuze gemaakt is op het landelijk
vlak moet ook hier in het regionale
vlak dezelfde lijn doorgetrokken wor-
den : ofwel een openbaar initiatief dat
gefinancierd wordt met overheidssub-
sidies ofwel een privé-initiatief dat
zijn middelen zoekt in de privé-sector.

En als men een openbare instantie wil
die regionale programma’s verzorgt,
dan moet men er geen nieuwe oprich-
ten, dan moet de BRT maar doen
zoals de RTB, en ook maar aan regio-
nale televisie doen.

Deze optie betekent uiteraard ook dat
inzake handelspubliciteit geen uit-
sluitend monopolie mag gegeven wor-
den aan de op te richten niet-openba-
re landelijke televisie, maar dat er ter
zake ruimte moet gelaten worden
voor de lokale of regionale televisie.

Ik weet dat we hier een stuk op het ter-
rein zitten van de nationale Regering,
maar niemand zal ontkennen dat om
succes te kennen goede afspraken tus-
sen de nationale Regering en de
Vlaamse Executieve zullen noodza-
kelij k zijn.

Mijnheer de Voorzitter, wij ontken-
nen het niet : onze fractie koestert gro-
te verwachtingen in de concrete resul-
taten die kunnen voortspruiten uit dit
ontwerp van decreet.

We hebben bewondering voor onze
jonge Minister van Cultuur Patrick
Dewael, die het aangedurfd heeft,
zonder dat op het terrein eigenlijk al-
les in kannen en kruiken is, om toch
het initiatief te nemen, om toch het
kader te creëren, zonder zich te laten
beïnvloeden door een of andere lob-
by, of door de een of andere druk-
kingsgroep.

Mijnheer de Minister, u symboliseert
de ingesteldheid waarmede onze frac-
tie de ganse mediaproblematiek aan-
pakt : durven vooruitzien, durven risi-
co nemen, durven de problemen op
een progressieve wijze aanpakken.

Wat mij tijdens de ganse bespreking
in de Commissie het meest verwon-
derd heeft is dat de fracties, die zich-
zelf bestempelden als progressief, ei-
genlijk de meest conservatieve, de
meest behoudsgezinden waren.

Mijnheer de Voorzitter, de PW
noemt zichzelf niet progressief.

Wij zijn liberalen - en één van de
voornaamste kenmerken van de libe-
ralen is dat ze hervormingsgezind
zijn.
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Welnu, dit ontwerp van decreet is een
van de meest hervormingsgezinde
ontwerpen die tot dusver in de Vlaam-
se Raad behandeld zijn.

U zult dan ook begrijpen dat met het
groot enthousiasme is dat we hierom
onze steun en onze medewerking ver-
lenen. (Applaus bij de PW)

De Voorzitter : De heer Coveliers
heeft het woord.

De heer H. Coveliers (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, namens de Volks-
unie-fractie heeft collega De Beul ver-
woord waarom wij tegen dit decreet
zullen stemmen en vermits onze frac-
tie zoals gebruikelijk uit één mond
spreekt zal ik uiteraard het geheel van
deze argumentatie niet meer herha-
len. Wat mij opvalt is dat enerzijds
een aantal personen de mening is toe-
gedaan dat het hier om een revolutie
zou gaan inzake het mediabeleid
maar dat anderzijds anderen zeggen
dat dit decreet onuitvoerbaar is. Ik
hecht toch meer waarde aan uitlatin-
gen van mensen te velde zoals de heer
Leysen, geciteerd door collega De
Beul en de heer Verdeyen en zelfs de
heer Merckx, vermeld tijdens de
hoorzittingen, dan aan de bij na ideële
bewoordingen en teksten die hier
door de meerderheidspartij en worden
naar voren gebracht. Het geeft mij iet-
wat de indruk van een kleine jongen
die absoluut een deur wil openen
maar er niet in slaagt en zegt : ,,Toch
zal ze open gaan”.

De heer H. Van Rompaey : Wil dat zeg-
gen dat ook voor u, zoals voor die
mensen, het element cultuur, maat-
schappelijk belang op de tweede
plaats komt, na de zuiver zakelijke be-
nadering, zijnde de kijkdichtheid ge-
koppeld aan dat belang voor de recla-
me ?

De heer H. Coveliers : Neen, mijnheer
Van Rompaey, ik vermoed dat u geen
logica heeft gevolgd.

De heer H. Van Rompaey : De heer Co-
veliers heeft toch gezegd dat voor hem
de argumenten van de mensen te vel-
de, zoals hij ze noemt, belangrijker
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zijn dan de stellingen die wij naar vo-
ren schuiven.

gen dat ze zich niet bezighouden met
cultuur en dat zij geen logica hebben.

De heer A. De Beul : De heer Leysen
zegt : ,,Een TV van laag niveau wen-
sen wij niet”.

De heer J. Van Elewyck : Collega De
Beul, mocht collega Van Rompaey lo-
gica hebben gevolgd, dan zou hij daar
niet zitten.

De heer H. Van Rompaey : U mag mijn
woorden niet verdraaien. Deze belan-
gij ke inspiratiebron werd aangeboord
door de woordvoerders van OTV. Ik
vraag u : Betekent dit dat u de argu-
menten van deze groep als hoofdargu-
menten beschouwt in dit debat ?

De heer H. Coveliers : Collega Van
Rompaey, ik neem u die onderbreking
niet kwalijk omdat ik dat zelf ook al
eens durf doen. Toch zou ik willen
antwoorden met een wedervraag. Is
het zo dat ook de volgende verenigin-
gen volgens u de cultuur niet op de
eerste plaats stellen maar ze zich lou-
ter laten verleiden door de commer-
ciële aspecten ? Ik citeer u : ,,Het
Overlegcentrum van Vlaamse Vereni-
gingen, de Agglomeratieraad voor
Plaatselijk Sociaal Cultureel Werk,
het Algemeen Nederlands Congres,
het Algemeen Nederlands Verbond,
het IJzerbedevaartcomité, de Bond
van Grote en Jonge Gezinnen, het Ka-
rel Boelsfonds, het Davidsfonds, de
Federatie Vlaamse Kringen, het Ka-
tholiek Vlaams Hoogstudentenver-
bond-Leuven, het Comité der Rand-
gemeenten, het Masereelfonds, het
Priester Daensfonds, Stichting Lode-
wijk De Raet, Taal Actie Komitee, het
Verbond van Vlaamse Academici, het
Verbond van Vlaamse Oudstrijders,
het Verbond van Vlaams Overheids-
personeel, de Vereniging Algemeen
Nederlands, de Vereniging van
Vlaamse Dienstplichtige Militairen,
Vereniging van Vlaamse Hogeschool
Ingenieurs, Vereniging van Vlaamse
Professoren, het Vermeylenfonds,
Vlaamse Club voor Kunsten, Weten-
schappen en Letteren, Vlaamse Toe-
risten Bond, Vlaamse Automobilisten
Bond, Vlaamse Volksbeweging,
Vlaamse Geneesheren Verbond,
Vlaams Onderwij scentrum Brussel,
de Werkgroep ,,Het Pennoen” en het
Willemsfonds.

De heer H. Coveliers : Ik heb gezegd
dat wanneer ik moet oordelen over de
haalbaarheid van een project, ik mij
eerder zal laten leiden door de woor-
den van deze mensen dan door de
woorden van mensen uit uw partij of
van de partij van de Minister.

Wanneer u de vraag stelt wat belang-
rijker is : cultuur of commercie, dan
antwoord ik onmiddellijk dat cultuur
belangrijker is en ik antwoord dit sa-
men met de mensen die u en mij vra-
gen het decreet niet goed te keuren. Ik
zal doen wat zij vragen, omdat ik weet
dat hun argumentatie juist is. U zal
dat niet doen, maar u zal wellicht bin-
nen enkele weken verklaren dat u het
decreet niet had willen goedkeuren,
dat u het uiteindelijk wel hebt goedge-
keurd, hoewel u het eigenlijk feitelijk
niet hebt gewild. (Applaus bij de W)

Ik kom zo terug bij het eigenlijke de-
creet. Ik zal niet opnieuw alle bepalin-
gen ervan bespreken, maar alleen wij-
zen op één enkele bepaling die mij
zeer eigenaardig voorkomt. Wij leven
in een periode waarin men vindt - dit
geldt niet alleen voor de Vlaamse
Raad, integendeel, dit geldt in veel
grotere mate voor het Belgisch Parle-
ment - dat hoe uitgebreider en hoe
ingewikkelder de wetteksten zijn, hoe
beter ze zouden zijn.

Alle vertegenwoordigers van deze or-
ganisaties hebben mij en wellicht ook
u deze morgen een brief toegestuurd
waarin zij melden dat dit decreet niet
goed is en dus niet mag worden goed-
gekeurd. U verwijt al deze verenigin-

Ik ben de gelukkige bezitter van een
Code Napoleon. De teksten die daarin
voorkomen zijn prachtig. Men kon in
twee zinnen een norm vastleggen. Er
waren slechts een beperkt aantal
rechtbanken, raden en comités. Men
zou kunnen opwerpen dat hoe meer
men het recht toepast, hoe meer men
het verfijnt. Men moet nochtans goed
opletten, want hoe meer raden men
creëert, hoe meer het recht zal verloe-
deren. Ik stel zelfs vast dat de Raad
van State in zijn adviezen zich ook
daaraan bezondigt. Ik lees in het ad-
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vies van de Raad van State dat de Ge-
schillenraad, die u voorziet in het arti-
kel 14, een quasi jurisdictioneel li-
chaam zou zijn. U moet eens aan een
hoogleraar in het gerechtelijk recht
vragen wat een quasi jurisdictioneel
lichaam is. Dat bestaat niet. Ofwel is
het een administratief rechtscollege
met beroepmogelijkheid bij de Raad
van State met verplichting van moti-
vering, enzovoort, ofwel is het een
Raad, maar dat heeft met recht niets
te maken. Vandaar dat, wat de Ge-
schillenraad betreft, een aantal pro-
blemen zich voordoen.

Zoals collega De Beul reeds heeft
voorgesteld, vraag ik dat in naam van
het fatsoen artikel 13 wordt geschrapt.
Hoe is het mogelijk dat in 1986 nog
een dergelijke tekst wordt geschre-
ven ? Ik citeer even de tekst : ,,Het is
de niet-openbare televisieverenigin-
gen verboden programma’s aan te bie-
den die strijdig zijn met de goede ze-
den, de veiligheid van de Staat...”
Over de goede zeden werden reeds
veel boeken gepubliceerd. Uw goede
zeden zijn wellicht niet mijn goede
zeden. De recente rechtspraak stelt,
terecht mijns inziens wanneer het om
strafrecht gaat, aangezien de wetgever
in zijn tekst louter het begrip goede
zeden vermeldt, om het even welke
verdachte het recht heeft om daar zijn
goede zeden tegenover te plaatsen,
voor zover die met de algemeen gel-
dende normen overeenkomen. Het
gaat dus om een bepaling waarmee
men alle kanten uitkan en die dus be-
ter kan worden weggelaten aangezien
ze niets betekent. Dan ,,de veiligheid
van de Staat”. Ik heb mij een tijd lang,
en nu nog, bezig gehouden met het
herlezen, uit interesse en ook uit pas-
sie, van dossiers die werden aangelegd
na de Tweede Wereldoorlog.

paling als ,,de veiligheid van de
Staat ?” Als men het heeft over ,,de
openbare orde”, daar kan ik nog inko-
men, alhoewel het niet expliciet
moest worden vermeld. Het is immers
een normaal rechtsbeginsel, dat men
niets tegen de openbare orde mag on-
dernemen. Tevens komt in de tekst
voor : ,,Die een belediging kunnen uit-
maken voor andermans overtuiging of
voor een vreemde staat.” De sanctio-
nering van deze tekst zal behoren aan
de normale rechtbanken. Ik zie niet in
welk ander lichaam dit zou kunnen
doen, want er is geen ander lichaam.
Betekent het woord ,sanctionering”
dat men in feite in het strafrecht zal
komen en men in ieder geval de tekst
letterlijk zal moeten interpreteren ? Ik
kan mij indenken dat op dit ogenblik
een aantal televisieuitzendingen die
wij zeer goed of zeer degelijk vinden,
of die ons in het slechtste geval onver-
schillig laten, wel degelijk een beledi-
ging uitmaken voor de overtuiging
van een derde of van een vreemde
Staat. Overtuiging waar ik in bepaalde
gevallen niet mee akkoord ga. Vol-
gens deze tekst mag die televisie, als
ze er toch zou komen, niets doen dat
een belediging zou kunnen uitmaken
voor om het even wie, hoe aberrant
zijn overtuiging ook is, of hoe idioot
het staatsbestel ook is. Een uitzending
waarin wordt gezegd dat in de Sovjet-
Unie een autoritair regime heerst -
wat juist is - mag niet, want dat is be-
ledigend voor die vreemde Staat.

Ik zou dus omwille van het gezond
verstand willen vragen, dat deze tekst
uit het deceet zou worden geschrapt.
De bevoegdheid van de Geschillen-
raad is, zoals ik reeds heb gezegd, bij-
zonder beperkt.

De heer F. Baert : Het is eigenlijk maar
een ,schillenraad”.

Wel, mijnheer de Minister, ik heb
daar gezien wat men onder veiligheid
van de Staat verstaat. Jef Van Hoof is
veroordeeld omdat hij iets had gedaan
tegen de veiligheid van de Staat, om-
dat hij een paar liederen had gecom-
poneerd. Anderen werden veroor-
deeld omdat zij hoofonderwijzer zijn
geworden. Dat was ook tegen de vei-
ligheid van de Staat. Wat betekent in
onze maatschappij van 1986 een be-

De heer H. Coveliers : Inderdaad, een
peulschilletje, want men heeft alleen
artikel 9,$ 2, waarvoor die Raad zou
bevoegd zijn. Ik vraag mij af of men, in
het kader van het mediabeleid -
waarvan dit decreet in feite maar een
deel is, want het mediabeleid is veel
meer dan televisie, zoals de heer Van
den Bossche terecht heeft gesteld -
die verdraagzaamheid - wij moeten
ons geen begoochelingen maken,
want het maximale *dat wij in Vlaan-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 9 Erkenning niet-openbare televisieverenigingen

deren kunnen bereiken is verdraag-
zaamheid en aan pluralisme kunnen
wij de eerstkomende twintig jaar nog
niet denken - niet in de ganse pers
zou kunnen realiseren via een li-
chaam dat over de deontologische re-
gels in de pers waakt. In uw artikel
voorziet u dat er deoltologische regels
zouden zijn, onder meer de journalis-
tieke plichtenleer en de redactionele
onafhankelijkheid. Wie gaat dat vast-
stellen ? Wie zal de norm bepalen ?
Zal de ideële norm zijn ? U weet dat
de architecten daar lange tijd mee ge-
worsteld hebben en de plichtenleer
van de architect uiteindelijk op papier
is gezet.

Voor de journalisten geldt dat niet. Ie-
mand die een zo moeilijk beroep als
vertaler van het nieuws uitoefent, die
per definitie subjectief is - want ikge-
loof niet in de absolute objectiviteit -
maar moet trachten zo objectief mo-
gelijk een nieuwsfeit weer te geven,
moeten wij beschermen. Ik heb het
niet alleeen over de journalisten van
radio en TV maar ook over die van de
geschreven pers.

Wij vergeten maar al te dikwijls de
problematiek van de journalist van de
geschreven pers die moet vechten te-
gen zijn broodheren. Hij moet dik-
wijls in de lijn lopen van de krant of
het weekblad waarvoor hij schrijft.

Minister P. Dewael : Mijnheer Cove-
liers, mag ik u een vraag stellen ? Be-
hoort het tot de bevoegdheid van deze
Raad om bij voorbeeld een Geschil-
lenraad, zoals die in dit ontwerp is
voorzien, van toepassing te maken
voor journalisten van de geschreven
pers ?

Verwacht u niet dat dit in strijd is met
wat precies artikel 14 beoogt, met na-
me waken over begrippen zoals redac-
tionele onafhankelijkheid, onpartij-
digheid ? Heeft u het advies van de
Raad van State inzake de Ge-
schillenraad wel goed gelezen ? De
Raad van State gaat ervan uit dat het
een ernstige verbetering is vergeleken :
met het vorig ontwerp omdat men nu
een orgaan heeft gecreëerd dat
individuele klachten kan behan-
delen voor eventuele inbreuken op ar-
tikel 9, paragraaf 2, dat deze normen
vastlegt.
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Dewael Minister P. Dewael : Dat is niet waar.

De heer E. Van Rompuy (CW)  om-
schreef de media als echo of amplljìca-
tor, maar veel minder schepper dan
soms wordt gedacht

Ik kan uw redenering daar echt niet
goed volgen.

Ik ben van oordeel dat, indien wij de
Geschillenraad toepasselijk zouden
maken op journalisten van de ge-
schreven pers, wij onze bevoegdheid
zouden te buiten gaan.

De heer H. Coveliers : Ik geef toe dat er
een verbetering is. Dat is trouwens de
reden waaarom wij andere bestaans-
middelen niet hebben aangewend.

De Geschillenraad, zoals die hier is
geconcipieerd, is uiteraard niet toe-
passelijk op journalisten van de ge-
schreven pers. Ik heb enkel willen
stellen dat in het kader van een media-
beleid zulks zou moeten gebeuren en
u, mijns inziens, daartoe de bevoegd-
heid heeft. Men kan en moet ter zake
decreten uitwerken.

Indien anderen menen dat wij die be-
voegdheid niet hebben zal men dat
maar moeten uitvechten voor het Ar-
bitragehof. Dan zal men verplicht zijn
stelling te nemen.
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De heer F. Baert : De Franse Gemeen-
schap zou zich daar allemaal geen zor-
gen over maken.

Minister P. Dewael : En moeten wij
daarom hetzelfde doen ?

De heer H. Coveliers : Collega Baert
bedoelt dat het voor een dergelijk li-
chaam, met zo weinig bevoegdheid,
dat zelfs niet over rechtstreeks geko-
zen mandatarissen beschikt maar
over afgeleid gekozenen, goed is zijn
bevoegdheid te bevestigen door te ba-
lanceren op de rand van zijn bevoegd-
heid. Dan is het natuurlijk mogelijk
dat men met één voet over de rand
gaat, maar dan zal men ten minste zijn
bevoegdheid zover mogelijk uitput-
ten.

Als de heer Baert zegt dat de Franse
Raad dat ook doet is dat juis. Dat ge-
beurt zeer dikwijls. Het is eigen aan
de Franse grandeur nogal eens over de
lijn van de bevoegdheid te gaan.

De heer F. Baert : Zij doen niets an-
ders.

Minister P. Dewael : Dat is een zeer
gevaarlijke redenering. Als ieder zou
doen wat in zijn bevoegdheid ligt en
zich daar ook toe zou beperken zou-
den wij al een stap verder staan.

In het BRT-decreet staat de objectivi-
teitsverplichting ingeschreven. Vol-
gens sommigen wordt daar wel, vol-
gens anderen niet over gewaakt.

De geschreven pers is iets helemaal
anders. De grote kritiek op het ont-
werp van mijn voorganger was dat
men wel redactionele onafhankelijk-
heid en onpartijdigheid in het decreet
had ingeschreven, maar niet over een
organisme beschikte om die beslis-
sing hard te maken. Ik vul die leemte
in het ontwerp in.

Nu zegt u dat het ontwerp moet wor-
den verruimd. Dat kan niet. Ik meen
dat wij ter zake onze bevoegdheid niet
mogen te buiten gaan.

De heer H. Coveliers : Ik meen dat het
van uwentwege een lofvvaardige po-
ging is geweest een sanctionerend li-
chaam te creëren. Ik vind evenwel dat

ik het recht heb om te zeggen dat in
het kader van het mediabeleid een
raad moet worden gecreëerd, om het
even hoe hij wordt genoemd, die de
plichtenleer van de journalisten
beoordeelt en die dus uit journalisten
bestaat. men mag een jurist niet vra-
gen het begrip objectiviteit te beoor-
delen, want dat is geen juridisch be-
grip.

Ik wil nog een aantal praktische op-
merkingen maken over de geschillen-
raad.

Ten eerst, bepaalt u dat men ten min-
ste 10 jaar als beroepsjournalist werk-
zaam moet zijn bij de geschreven pers
om tot de geschillenraad te kunnen
behoren.

De heer De Beul heeft voorgesteld de
woorden ,,geschreven pers” te laten
vallen. Dat is plausibel. Men is be-
roepsjournalist of men is het niet, en
of men dat is bij de geschreven pers of
bij andere media heeft mijns inziens
weinig belang.

De heer F. Baert : Anders krijgt men
een voogdij van de geschreven pers
over radio en televisie.

De heer H. Coveliers : Ten tweede,
heb ik er problemen mee dat een aan-
tal mensen onrechtstreeks een etiket
krijgen opgekleefd.

De verdeling van de mandaten in deze
geschillenraad zal gebeuren via het
Reglement van de Vlaamse Raad. Dat
betekent dat iedere fractie een aantal
mandaten zal krijgen, of niet, en dat
men dan maar zal moeten werken.

Ik kan mij indenken dat het bijvoor-
beeld voor een normaal magistraat -
anderen zouden dat misschien graag
hebben - bijzonder onprettig moet
zijn om door om het even welke partij
te worden voorgedragen. Hij wordt
immers voor het leven als magistraat
benoemd en moet onpartijdig kunnen
zetelen. Normaal zou hij moeten wei-
geren door een bepaalde fractie te
worden voorgedragen, tenzij door de
globale Vlaamse Raad.

Minister P. Dewael : Daar kan ik inko-
men.

De heer H. Coveliers : Ik vind dat er
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hier iets scheef loopt. Men zou er be-
ter trachten de verdeling te doen door
een zuiver wiskundige verdeling. Ook
daarover heeft de heer De Beul in de
Commissie ruime tijd gesproken.

Het systeem stoot mij tegen de borst.
Dat geldt ook voor bijvoorbeeld het
Arbitragehof, waar dat ook is gebeurd.
Ik vind het pijnlijk dat het zo moet ge-
beuren, en dat men niet op grond van
bekwaamheid mensen benoemt maar
op grond van het behoren tot een par-
tij. Daar komt het op neer.

Mijnheer de Voorzitter, ik wilde deze
bij komende elementen toevoegen
aan het overigens volledige pleidooi
van collega De Beul. Ik gebruik het
woord pleidooi met opzet - het is
geen beroepsmisvorming - omdat de
heer De Beul, mijns inziens terecht,
aan de Raad heeft gevraagd om dit de-
creet, dat onder meer volgens het Da-
vidsfonds niet rijp is, op dit ogenblik
niet goed te keuren. Daar sluit ik mij
bij aan (Applaus bij de Ver)

De Voorzitter : De heer Van Rompuy
heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
politici zijn slecht geplaatst om te dis-
cussiëren over objectiviteit en plura-
lisme in de media. Meer dan wie ook
zijn ze betrokken partij. Het feit dat de
drie belangrijkste partijvoorzitters
deel uitmaken van de Mediacommis-
sie is geen toeval. ,,Wie de media kan
beheersen maakt een grote kans op
versterking van zijn machtspositie”.
Ik zou deze stelling toch enigszins wil-
len relativeren.

De jongste jaren zijn er belangrijke
verschuivingen in de krachtsverhou-
dingen tussen de politieke partijen
vastgesteld, het kiezerskorps was erg
labiel. Het zijn niet alleen de media
die deze verschuiving tot stand heb-
ben gebracht. Nooit was de kritiek
vanuit de meerderheidspartij en in
Vlaanderen zo sterk op de BRT en
toch hebben bepaalde meerderheids-
partijen de verkiezingen gewonnen.
Er zijn dieperliggende trends in de sa-
menleving die ook de media enkel

maar kunnen registreren. Persoonlijk
ben ik ervan overtuigd dat de autono-
me technologische ontwikkeling en
de economische crisis met alle gevol-
gen vandien op onze wijze van wonen
en werken een meer dominerende
kracht in de samenleving vormen,
waaraan iedereen zich moet aanpas-
sen. Politici hebben veelal de indruk
dat de media allesbepalend zijn om-
dat ze de gevangenen zijn van de korte
termijn en inderdaad op dit gebied de
media van groot belang zijn. De me-
dia maken meer individuen dan de
ideëen ; ze hebben minder invloed op
politieke partijen en bewegingen ; de
vredesbeweging bijvoorbeeld is geen
creatie van de media en haar verdwij-
nen of wegdeemsteren evenmin.

Ook kan men de crisis in de Vlaamse
beweging niet herleiden tot een ge-
brek aan belangstelling van de media.
De media zijn echo of amplificator,
maar veel minder schepper dan soms
wordt gedacht.

Dat mag ook eens worden gezegd bij
het begin van een debat waar de poli-
tici denken dat alleen de media de
maatschappij bepalen, maar ik geloof
dat er andere fundamentele krachten
zijn.

Waar ze wel in sterke mate toe bijge-
dragen hebben is de verwarring. De
diversiteit van de boodschappen heeft
het klimaat van oppervlakkigheid en
mediocriteit gecreëerd. De veelheid
van indrukken, de bestendige prikke-
ling van gevoeligheden en ideëen ver-
hinderen dat de mens een stabiel oor-
deel kan vellen. Deze stroom van in-
formatie bevordert het schijn-weten
dat mij doet denken aan het gezegde
van Montaigne ,,Une tete bien plei-
nen n’est pas une t&te bien faite”.  Ik
deel de vrees niet dat de mensen meer
en meer worden ingedeeld in bezit-
ters van kennis en anderen. Er is voor-
al de niet-verteerde kennis, het schijn-
weten en de nivellering. Het is de prijs
die voor vrije media wordt betaald.
Het alternatief, met name de over-
heidsbevoogding- en monopolie,
brengt alleen politisering mee en een
steriel monolitisme. Media zijn een
cultuurgoed geworden.

Vooral de jeugd zou er beter moeten
op voorbereid worden. Meer dan ooit

is er nood aan een solide vorming in
het secundair en hoger onderwijs die
de jonge mens een richting geeft,
steunpunten voor het denken. Er
moet dringend werk worden gemaakt
van een herziening van de kwaliteit
van het onderwijs na de hervormings-
woede van de jaren ‘70 die nog ingege-
ven was door de toenmalige tijdsgeest
van ,,spielerei” en zogenaamde neu-
traliteit en openheid. De jaren ‘80 en
‘90 zullen in een totaal ander teken
staan : meer gericht op het veroveren
van het ik, op orde en discipline, op
diepgang en bouwen van grondves-
ten.

Ten aanzien van de mediamaatschap-
pij heeft de mens terug wortels nodig.
Daar ligt het antwoord en niet in het
terugdraaien van de klok in het me-
dialandschap of in overheidsbetutte-
ling.

Het decreet dat we vandaag bespre-
ken is niet zomaar een voluntaristi-
sche daad, maar een gevolg van de
onomkeerbare technologische evolu-
tie. Het is eigenaardig dat in een we-
reld van concurrentie een monopolie
als dit van de BRT in Vlaanderen zo
lang overeind is gebleven. Er is geen
intellectueel argument om een mono-
polie te verdedigen tegen etatistische
betutteling van de kijker of partijpoli-
tieke belangen. Het is een ,vue de
l’esprit” zich voorstander verklaren
van vrije mediavorming en tegelijk op
te komen voor belangrijke reguleren-
de en controlerende taken van de
overheid.

De stellingname van de heer Cove-
liers heeft mij ter zake verwonderd.
Hij heeft een visie op de media die
meer dan ooit betuttelend en regule-
rend is en helemaal niet in de zin gaat
van een vrije samenleving. De erva-
ring van de jongste jaren toont aan dat
de overheid de technologische evolu-
tie achterna holt en de spontaneïteit
van de burger gewoon niet kan vol-
gen. Op dit ogenblik komt de hoofdrol
ons toe, maar mogelijk moeten we
binnenkort constateren dat we niet
eens meer in het stuk voorkomen
wanneer ons publiek zal inspelen op
de satellietomroepen die ons debat op
een heel andere schaal brengen.

Wat zal pluralisme dan nog beteke-
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nen ? De kritiek als zou dit mediade-
creet het pluralisme schaden, klinkt
lachwekkend. Waar elders bestaat er
een zo grote bekommernis om het
pluralisme van de pers ? Waar elders
wordt de geschreven pers bij de uit-
bouw van de audiovisuele media be-
trokken ?

Wij hebben er lang over gediscus-
sieerd. Zelfs oppositiepartijen vinden
geen voet meer om op te staan om
naar de Raad van State te gaan.

Geschillenraad, mediaraad, geen dis-
criminatie tussen ideologische en fïlo-
logische strekkingen, waar elders
wordt er zo gewaakt over maatschap-
pelijke evenwichten tot zelfs in de
commerciële omroep toe ? In het land
van het Cultuurpact, het Schoolpact,
de alarmbellen klinken verwijten als
een gebrek aan politieke cultuur, be-
krompenheid en verstarring alsmaar
meer als uitingen van politieke on-
macht en afwenteling van het eigen
onvermogen.

De heer F. Baert : De alarmbellen heb-
ben jullie goedgekeurd.

De heer E. Van Rompuy : Voor u zal er
pluralisme in Vlaanderen bestaan als
de christelijke zuil is verdwenen. Uw
stelling getuigt van politieke on-
macht, alsook van het onvermogen
om de eigen boodschap in eigen krin-
gen waar te maken.

Ik kom thans tot het punt waarop u
ons zoëven heeft uitgedaagd, name-
lijk het manifest van het Overlegcomi-
té van de Vlaamse Verenigingen.

Wij begrijpen de vrees van Vlaamse
kringen voor buitenlandse controle
over de commerciële televisie in
Vlaanderen. Wanneer zullen wij ein-
delijk eens zelfvertrouwen hebben ?

Jonge mensen van het Vlaams media-
initiatief zeggen dat zij die produkties
aankunnen. Het is bewezen dat de
Vlaamse produkties op de BRT hoog
scoren. De eigen produkties bereiken
76 procent van de kijkdichtheid. Op
termijn zullen Vlaamse produkties
niet duurder hoeven te zijn dan ande-
re. Trouwens, de privé-produkties zul-
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len goedkoper zijn dan deze van de
huidige BRT. Wij kunnen een levende
beeldindustrie opbouwen. Veel talent
in Vlaanderen komt niet aan bod in de
verstarde BRT-structuur. Personen
die daar werken zeggen dat er veel ta-
lent aanwezig is dat aan zijn trekken
zou moeten kunnen komen. Door de
structuur en door het feit dat er maar
een omroep bestaat, krijgen zij geen
kans. laten wij bijgevolg aan deze
nieuwe mensen een kans geven. Wij
zijn als Vlamingen te zeer bevreesd.
Wanneer ik hier de Volksunie hoor
spreken, dan vraag ik mij af waar het
vertrouwen in eigen kunnen is. Waar-
toe dient de autonomie ?

Ik huiver van overdreven reglemente-
ringen ter zake. Het doet mij denken
aan een defensieve Vlaamse reflex
alsof wij een dergelijke uitdaging niet
zouden aankunnen. Er is niet alleen
de politieke politieke wereld maar ook
die van de ondernemers. Er zijn per-
sonen die op dat vlak willen bedrijvig
zijn. Wij hebben evenwel de indruk
dat wij in de maatschappij alles bete-
kenen en dat wij moeten zeggen wat al
of niet kan. Ik heb meer vertrouwen in
bekwame personen buiten de poli-
tiek. Het is daarom dat dit decreet
moet worden uitgevoerd.

Wij moeten ook bekommerd
de eigen Vlaamse identiteit.

zijn om

De veramerikanisering van onze cul-
tuur is er de jongste jaren ook geko-
men met deBRT en zonder commer-
ciële televisie. Daarom zal het van so-
cialistische zijde paradoxaal klinken
dat zij nu plotseling bekommerd zijn
om dat cultureel potentieel in Vlaan-
deren waar zij de jongste jaren vaak
minachtend hebben op neergekeken.
De woorden ,,Vlaamse  identiteit”
mochten niet meer worden uitgespro-
ken, want dat was ook een. uiting van
een soort onverdraagzaamheid in de-
ze maatschappij. Wij moeten inder-
daad opnieuw werken aan onze eigen
identiteit.

De heer W. Seeuws : Waar heeft u dat
ooit gelezen ? Dat zijn al te gemakke-
lijke uitspraken.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Seeuws, ik lees goede dagbladen (Ge-
lach bij de W)
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De heer W. Seeuws : Het is een schan-
de zoiets te zeggen.

De heer E. Van Rompuy : De identiteit
zullen wij nooit kunnen verwerven
door ons af te schermen. Wij stellen
vootdurend een vreesreactie vast voor
nieuwe dingen zoals voor dit media-
decreet. Wanneer wij hiervoor be-
vreesd zijn, dan is dat vooral omdat
onze jeugd met de media niet ver-
trouwd is. Wij moeten ons onderwijs
ter zake nieuwe wortels geven. Daar
moet het houvast worden gevonden
voor de vorming van mensen die onze
eigen cultuur opnieuw kunnen uitdra-
gen.

Ik wil eindigen met een oproep te
doen tot de dag- en weekbladpers om
gezamenlijk de uitdaging van de com-
merciële zender op nemen.

Zowel VMM als OTV hebben de poli-
tici gevraag door het spoedig goed-
keuren van een decreet het kader te
creëeren voor de nieuwe zender. Zij
hebben nu de kans om aan het werk te
gaan. Het zou nefast zijn voor Vlaan-
deren indien beide groepen niet zou-
den samenwerken. Beiden kunnen ze
de garantie bieden voor een pluralisti-
sche en financieel haalbare structuur.
In dit verband zou het voor mij onaan-
vaardbaar zijn indien de persbedrij-
ven een beroep zouden willen doen
op een herstructureringsfonds als ti-
nancieel veiligheidsnet. Tijdens de
hoorzitting vroeg ik aan de VMM ofze
zouden willen van start gaan zonder
herstructureringsfonds. het antwoord
ter zake was negatief.

Zij hebben gezegd dat zonder dit
fonds er niet wordt gestart. Ik betreur
dat men van deze hypothese zou uit-
gaan, want het is ondenkbaar dat de
persbedrijven die bij de uitbouw van
de commerciële televisie worden be-
trokken, hetgeen al een compensatie
inhoudt, nog eens een compensatie
krijgen door het herstructurerings-
fonds.

Als men niet overtuigd is van de ren-
dabiliteit,ook de eerste jaren, dan be-
gint men er best niet aan. Wij hebben
ter zake al negatieve ervaringen ge-
noeg. het verheugt mij dat de socialis-
tische partij op dat vlak zich heeft be-
keerd tot de markteconomie. Zij ZOU
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het misschien op een ander vlak ook
best doen. ik heb ter zake een bijzon-
dere gevoeligheid ontdekt, die ik
vroeger nooit heb kunnen vaststellen.
Ik herhaal dat er geen sprake kan van
zijn te rekenen op financiële tege-
moetkoming van de overheid. Minis-
ter Geens heeft ons op dit vlak reeds
gerustgesteld. Voor hem is er ook
geen sprake van de gevraagde 5 mil-
jard F. ter stijving van dit fonds om de
exploitatiekost gedurende de eerste
vier jaar te dekken. Graag had ik het
standpunt van de Minister van Cul-
tuur ter zake. Hierover mogen geen
misverstanden bestaan.

zen die gisteren kwamen aanlopen om
ons met hun - laat het woord voor mij
zijn - sektaire meerderheid de Wzer-
toren als Vlaams symbool op te drin-
gen, er nu blijkbaar niet zijn.

De heer W. Luyten : Die zijn hier van-
daag het talrijkst.

lijk uit pure ethische bewogenheid.
Sommigen van mijn goede vrienden
zeggen dat wij ons vroeger met de af-
wijzing van televisiereclame hebben
vergist. Met een belangrijk gedeelte
van de huidige meerderheid zouden
wij collectief verantwoordelijk zijn.
Het zij zo. Het is ieders recht een ver-
meende dwaling in te zien.

De heer W. Seeuws : Maar vele ande-
ren niet.

De heer W. Luyten : Als u mij goed ge-
hoord hebt, zult u weten dat ik vanuit
een diepe overtuiging heb gesproken
en niet vanuit een sektarisme.

Ik ben er echter nog altijd niet van
overtuigd dat reclame op televisie een
onvermijdelijk kwaad is dat we bij on-
ze beschavingsvorm moeten nemen
als gevolg van onstuitbare en onmis-
bare technische vooruitgang.

Wij staan als CVP achter dit decreet.
Op filosofisch vlak hebben wij geen
enkel probleem. Wij leven in een
nieuwe maatschappij. Dat is het ge-
volg van de technologische evolutie
en van de uitbreiding van het media-
landschap. Het is ondenkbaar dat wij
die evolutie in Vlaanderen zouden
afremmen om partijpolitieke of om
pseudo-filosofische redenen.

De heer W. Seeuws : Ik spreek voor de-
zen die er niet zijn. Ik hoop dat u de
zin van mijn woorden begrijpt.

Nochtans staat de culturele eigenheid
- ik mag dit van de heer Van Rompuy
niet uitspreken - voor onze Gemeen-
schap althans op het gebied van de
beeldcultuur ongetwijfeld voor een
goed deel op het spel. Mijnheer Van
Rompw, herhaaldelijk heeft u

Ook mag het echter zo niet zijn dat
men voor dit initiatief geen vertrou-
wen heeft in de eigen mensen. Wij
hebben het talent om dat te kunnen
en wij moeten risico’s durven nemen.
Vandaar dat ik ook tegen dat veilig-
heidsnet ben. Wij moeten vertrouwen
hebben in eigen kunnen en deze uit-
daging positief tegemoet zien. (Ap-
plaus bij de CKP  en de PW

schampere opmerkingen gemaakt
over de problemen die een krant in
moeilijkheden heeft.

De heer E. Van Rompuy : Dat heb ik
niet gedaan. Op geen enkel ogenblik
heb ik doen blijken dat de moeilijkhe-
den van ,De Morgen” mij zouden ver-
heugen. Daarstraks heb ik trouwens
gezegd dat politici veel belang heb-
ben bij de media. Ik zou het erg be-
treuren indien ,De Morgen” zou ver-
dwijnen, want zij zijn één van mijn be-
ste promotoren.

Het hoeft niet voor mij, zeker niet als
het gebeurt door middel van een com-
merciële omroepzender waarvan wij
weten dat het alleen om centen -
meestal zelfs om grof geld - gaat.
Nogmaals, voor mij, en wellicht voor
vele anderen die geen spreekbuis heb-
ben in dit halfrond, hoeft dit niet. De
omroep moet een prioritaire informa-
tieve, culturele en ontspannende op-
dracht vervullen. Ik zal met de woor-
den van mediaspecialist Johan Opde-
beeck blijven ,,Omroepen in de Woe-
stijn”, voor de sociale functie van de
omroep en voor onze cultuurpolitieke
verantwoordelijkheid ten opzichte
van het publiek. Ik weet echter dat dit
soort overwegingen in onze ,,cool-
man-business”-maatschappij niet aan
de orde komen.

De Voorzitter : De heer Seeuws heeft
het woord.

De heer W. Seeuws (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, in de eerste plaats
moet het mij van het hart dat ik het ei-
genlij k een schande vind - hoewel zij
niet hoeft te zeggen dat het van mij
komt, hoop ik dat de pers het deze
keer hoort - dat zo weinig Parle-
mentsleden in de Vlaamse Raad be-
langstelling betonen voor dit noch-
tans voor de toekomst van onze Ge-
meenschap zo belangrijk en zo be-
langwekkend wetgevend debat, als we
dit tenminste een debat mogen noe-
men.

De heer J. Van Elewyck : Dat is de eni-
ge reden waarom u het zou betreuren.
Dat karakteriseert u.

Met deze korte uiteenzetting wil ik,
ook in de openbare vergadering van
de Vlaamse Raad, mijn bezorgdheid
uiten over de te verwachten negatieve
invloed van de moeilijk controleerba-
re en wellicht onstuitbare invoer van
televisiereclame, op de programme-
ring en op de programma’s als dusda-
nig.

De heer E. Van Rompuy : Het is een
mop.

De heer W. Seeuws : Dat is een gratui-
te opmerking.

Met enige ergernis stel ik vast dat de-

Hoewel ik eigenlijk niet van plan was
nog het woord te voeren in het debat
over het ontwerp van decreet waarbij
de mogelijkheid geschapen wordt om
commerciële televisie met handelsre-
clame in te voeren, doe ik het echter
toch uit gewetensnood - als ik ook dat
woord nog mag gebruiken - en eigen-

Ik blijf het jammer vinden dat ons
amendement tot instelling van een
,,Hoge Commissie” naar Engels ITA-
model, niet werd aanvaard. Deze Ho-
ge Commissie zou zijn samengesteld
uit onafhankelijke deskundigen die
moeten waken over de kwaliteit en
het niveau van de programma’s, over
de evenwichtige programmering tus-
sen informatie, culturele en educatie-
ve programma’s en ontspanning, en,
niet in het minst, over de culturele ei-
genheid van onze gemeenschap.
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Seeuws
i
i Niemand zal ontkennen dat door de/ invoering van handelsreclame op een

commerciële televisie-omroep op vrij
massale wijze goedkope en gemakke-
lijk verteerbare, vooral Amerikaanse,
programma’s zullen worden aange-
trokken.

Recente voorbeelden uit Frankrijk,
Italië, Japan, Canada en andere lan-
den wijzen op het reële gevaar van een
onafwendbare en snel om zich heen
grijpende ethervervuiling en het op-
dringen van een ,,other image of life”.
De reactie van onze openbare omroep
zou er dan ook een kunnen zijn van
begrijpelijk verweer voor bestaans-
recht, door eveneens op de populaire
toer te gaan.

De heer W. Luyten : Dit zou een ver-
keerde reactie zijn.

De heer W. Seeuws : Ook daarvoor
moeten wij oog en oor hebben. Een
echte prijzenoorlog voor de aankoop
van commerciële beeldcultuur en po-
pulaire sportmanifestaties zou zich
kunnen ontwikkelen. Het publiek, de
kij ker-luisteraar, de consument, zal de
steeds duurdere rekening betalen om
toch nog de onmisbaar geworden tele-
visie te mogen ontvangen : een eerste
keer als belastingbetaler voor het zo-
genaamde kijk- en luistergeld, een
tweede keer voor de onvermijdelijk
geworden kabeldistributie met haar
technische varianten als betaaltelevi-
sie en dergelijke en een derde keer als
consument van noodzakelijke - en
andere - opgedrongen goederen om
de dure, peperdure, televisiereclame
te betalen. Ook dit is de werkelijk-
heid.

Mijnheer de Voorzitter, ik besef ten
volle dat mijn mening als hopeloos
achterhaald zal worden doodgeverfd.
Ten persoonlijke titel besluit ik dan
ook dat, als er dan toch handelsre-
clame moet komen op de beeldbuis,
dit best gebeurt op de openbare tele-
visiezender omdat we daarop toch nog
enige temperende greep hebben. Ik
bezweer de Minister van Cultuur in
de belangrijke uitvoeringsbesluiten
voldoende waarborgen in te schrijven
inzake het noodzakelijke niveau van
de programma’s en inzake de culture-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 9
17 december 1986

-_ _Erkenning niet-openbare televisieverenigingen
Klank- en televisieprogramma’s in radiodistributie- en teledistributienetten

le eigenheid van onze Gemeenschap,
naar ik hoop met eerbied voor eenie-
ders overtuiging. (Applaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer Jozef Bosmans
heeft het woord.

De heer J. Bosmans (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijn fractie
heeft mij gevraagd in mijn uiteenzet-
ting vooral aandacht te willen hebben
voor hoofdstuk II van het voorliggend
ontwerp van decreet.

Dit hoofdstuk handelt over de bepa-
lingen betreffende de radiodistribu-
tie- en televisiedistributienetten.

Dankzij de hearings die werden ge-
houden in de schoot van onze com-
missiewerkzaamheden kregen wij de
gelegenheid een oordeelkundig
standpunt te bepalen nopens de ka-
beldistributie, haar mogelijkheden en
de eventuele problemen.

In verschillende discussies en panel-
gesprekken waaraan ik gedurende de
voorbije maanden heb deelgenomen
is gebleken dat er een soort wantrou-
wen heerst vanwege en tegenover de
kabeldistributeurs. Bij velen ontstaat
ter zake de indruk dat niet de techniek
een belemmering vormt, maar dat
eerder de wil ontbreekt om regionale
en/of lokale televisie te maken. Blijk-
baar willen de kabeldistributiemaat-
schappijen liever hun kanalen vullen
met RTL, abonnee-televisie, Sky
Channel en andere.

Daarom ook is hoofdstuk II van het
kabeldecreet zo belangrijk. Het bevat
immers de verplichtingen en de mo-
gelijkheden van de kabeldistributie.

In artikel 3 en 4 van dit hoofdstuk wor-
den de kabelexploitanten verplicht al-
le radio- en televisie-uitzendingen te
verspreiden zowel van de openbare
omroep, alsook op voorwaarde van
wederkerigheid, de omroepprogram-
ma’s van de Franse en Duitstalige Ge-
meenschap en de omroepprogram-
ma’s van andere landen.

Verder bestaat de verplichting even-
eens de televisieprogramma’s van de
privaatrechtelijke omroep, die tot
stand zal worden gebracht door kran-
ten en informatieweekbladen, door te

geven.

De Vlaamse Executieve kan, rekening
houdend met de financiële, techni-
sche en organisatorische implicaties
van de verdeler, de verplichting op-
leggen bepaalde programma’s van al-
gemene, culturele en educatieve aard,
over te nemen.

Naast de verplichting behoudt de ver--
deler de vrijheid om programma’s
door te geven van niet-openbare tele-
visieverenigingen, andere dan voor-
melde, en van omroepdiensten er-
kend in het buitenland maar waarvoor
niet noodzakelijk de wederkerigheid
bestaat.

Tijdens de hoorzitting van de Be-
roepsvereniging van de Radio- en Te-
levisiedistributie werd er - mijns in-
ziens terecht - op gewezen dat wan-
neer de Duitstalige Gemeenschap in
de toekomst over een openbare om-
roepdienst zou kunnen beschikken,
deze omroep - bij gebrek aan midde-
len - een meer regionaal karakter zal
vertonen.

In dit geval meende RTD dat het ge-
wenst zou zijn de kabeldistributie-
maatschappijen uit het Nederlandsta-
lig landsgedeelte niet de verplichting
op te leggen om deze programma’s te
verdelen. Dit is een concreet puntje
waar inderdaad de wederkerigheid
niet zou mogen bestaan.

In het ontwerp is er een groot deel van
de verantwoordelijkheid voor het sla-
gen van de commerciële televisie bij
de kabelexploitanten gelegd.

Het ontwerp laat hen immers toe tot
20 procent te participeren bij de op-
richting van een niet-openbaar TV-
net. Toch lijken de kabeldistributie-
maatschappijen niet zo geïnteres-
seerd te zijn ten gevolge van de reeds
hoge kosten verbonden aan het verde-
len van de programma’s. Hun taak be-
staat er immers in alleen programma’s
te verdelen die ze kunnen capteren en
daarbij een zo goed mogelijke techni-
sche service te geven.

Met betrekking tot de technische evo-
lutie stelden een aantal collega’s in de
Commissie vragen naar de toekomst
toe. Er werd hier vooral gedoeld op de
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schotelantennes. Uit mijn gesprekken
met diverse verantwoordelij ken van
kabeldistributiemaatschappijen blij kt
echter dat de vrees hiervoor nog iet-
wat voorbarig is. Gedurende de vol-
gende jaren zijn er op dit vlak geen
problemen te verwachten, zo wordt
mij verzekerd.

Tijdens het werkbezoek met de Com-
missie bij Integan verklaarde de Voor-
zitter van de Raad van Beheer dat de
nog vrije kanalen waarschijnlijk gere-
serveerd zullen worden voor betaalte-
levisie. Deze keuze heeft vooral te
maken met de kostprijs van elk kanaal
op het net.

Onze fractie vindt echter dat de kabel-
distributeurs ruimte moeten vrijma-
ken en hun kanalen moeten openstel-
len voor regionale en/of lokale televi-
sie. Volgens een woordvoerder van In-
tegan zou een dergelijk model van
medialandschap hier in Vlaanderen
niet realiseerbaar zijn.

In heel Vlaanderen strekken de netten
zich over vele gemeenten uit zodat ze
niet kunnen gesegmenteerd worden.

Wij zijn echter van mening dat juist
door het openstellen van de kabel
voor lokale en regionale televisie het
medialandschap in Vlaanderen op
een gunstige wijze hertekend wordt.

Men is in Vlaanderen te vlug geneigd
te denken dat het aanbod van lokale
televisie een duplicaat moet zijn van
de standaardprogramma’s die in de
voorbije jaren door de nationale om-
roepen zijn vooropgezet.

Uitbreiding van de keuzemogelijkhe-
den, waardoor ook meer op buiten-
landse zenders kan worden afge-
stemd, hebben deze opvatting ver-
sterkt.

Eigenlijk zijn wij in Vlaanderen uitge-
groeid tot een stelsel van vele kanalen
met steeds weer dezelfde program-
ma’s uitgevoerd in een slaapverwek-
kend en bekrompen ,,steeds-weer-het-
zelfde-schema”.

De relatie afstandsbediening - TV-
scherm - kijkers is niet meer weg te

denken. Steeds weer dezelfde niet
creatieve grootschaligheid waardoor
televisie eenrichtingsverkeer wordt.
Hierbij wordt de kijker gedegradeerd
tot iemand die televisie ondergaat.

Daarom is voor de televisiedistribu-
tiemaatschappijen en voor de Vlaam-
se beeldindustrie een belangrijke taak
weggelegd. Eerstgenoemden moeten
de transporteurs zijn van de Vlaamse
creativiteit van laatstgenoemden. De-
ze symbiose moet een andere soort te-
levisie mogelijk maken. Menselijker,
socialer, herkenbaar, eigen, in één
woord beter.

De kabelexploitanten moeten deze
vorm van kleinschalige, openbare
communicatie mogelijk maken. Zij
hebben de know-how en de techni-
sche mogelijkheden.

Onze fractie verzoekt hen nu deze
kans te grijpen. (Applaus bij de meer-
derheid)

De Voorzitter : De heer Vanhorenbeek
heeft het woord.

De heer L. Vanhorenbeek (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, onze
hoofdspreker, collega André De Beul,
heeft tijdens zijn betoog uitvoerig de
fundamentele bezwaren van de
Volksunie tegen het ontwerp-kabel-
decreet toegelicht.

Mijns inziens werd in het ontwerp van
decreet te veel de aandacht toege-
spitst op die ene commerciële TV
voor heel Vlaanderen.

Daarbij werd te weinig aandacht ge-
schonken aan de belangen van de kij-
ker zelf. En aan die belangen van de
kijker komt de lokale televisie, als spe-
cifieke mediavorm, tegemoet. Wil
men de lokale televisie een kans ge-
ven dan is hiervoor ook een specifieke
regeling noodzakelijk. Buiten het
vastleggen van het privé karakter van
lokale televisie blijkt nergens uit dit
ontwerp welke weg de Vlaamse Exe-
cutieve op wil. Lokale televisie biedt
alleszins reële perspectieven voor me-
diavernieuwing, biedt met andere
woorden kijk op omroep en TV.

Het fenomeen is nochtans niet nieuw.
Vijfentwintig jaar geleden reeds werd

uitvoerig geëxperimenteerd met het
kleinschalig gebruik van kabeltelevi-
sie in Canada. In Nederland en Wallo-
nië heeft men reeds 10 jaar ervaring.
Momenteel zijn er in Nederland 27 lo-
kale TV’s en in Wallonië werden ver-
leden jaar 10 Waalse televisievereni-
gingen bij decreet erkend.

Uit onderzoek blijkt dat de lokale TV-
omroepen op een ruime belangstel-
ling kunnen rekenen van de plaatselij-
ke bevolking. Programma’s met loka-
le informatie halen steevast een grote
kijkdichtheid.

Tijdens een werkbezoek met de Me-
diacommissie aan de LOG, de Lokale
Omroep Goirle, in Nederland, een ge-
meente met 18.000 inwoners en 5.600
kabelabonnee’s hebben wij kunnen
vaststellen hoe een lokale TV spon-
taan kan groeien uit een lokale be-
hoefte en hoe zij het democratise-
rings- en bewustwordingsproces van
een lokale gemeenschap mede onder-
steunt. Deze kleine TV-omroep werkt
met een 70-tal vrijwilligers, verzorgen
hun eigen interne opleiding en produ-
ceren en realiseren enkel eigen pro-
gramma’s.

De integrale uitzending van de ge-
meenteraadszittingen en het voor-
lichtingsprogramma bijvoorbeeld
worden zeer belangrijk geacht voor
het contact tussen het bestuur en de
bevolking.

Vermelden wij nog dat de gemeente
een jaarlijkse subsidie verleent van
ongeveer 1,3  miljoen frank.

Opmerkelijk voor ons was toch dat het
geheel wonderwel functioneerde op
basis van vrijwilligerschap.

Ook wordt gewerkt zonder reclame-
inkomsten, sponsoring is er zelfs ver-
boden.

Zoals wij konden vaststellen in Ne-
derland, dient ons inziens lokale tele-
visie gezien te worden als een instru-
ment van en voor de plaatselijke ge-
meenschap. Ons land, als één der *
dichtstbekabelde landen ter wereld, is
dus biezonder geschikt voor het in- _
voeren van lokale kabeltelevisie.

Met de lokale TV kiest men duidelijk
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voor kleinschalige benadering van het
medium, waarbij toegankelijkheid,
participatie en betrokkenheid van de
plaatselijke bevolking centraal staan.
Zo betekent lokale televisie een es-
sentiële bijdrage tot media-democra-
tisering.

In een tijd waarin de elektronische
media zich in een stroomversnelling
bevinden, die werkt in de richting van
grootschaligheid en commercie,
dreigt een vervlakkend éénrichtings-
verkeer te ontstaan. Daartegenover
maakt lokale televisie plaats voor de
eigenheid van het dorp en de stad,
voor het plaatselijk cultureel gebeu-
ren, voor de plaatselijke politiek, voor
wat mensen in hun plaatselijke ge-
meenschap belangrijk vinden.

Meer dan een nieuwe commerciële
nationale zender, biedt een kleinscha-
lig medium uitzicht op een nieuw ge-
luid, op mediavernieuwing. Maar dat
vergt natuurlijk een specifieke rege-
ling en een doordachte aanpak om te
vermijden dat de lokale TV’s de weg
zouden opgaan van de niet-openbare
radio’s, die overgelaten aan de wille-
keur, hun oorspronkelijk doel zijn
voorbijgeschoten en in de chaos zijn
terechtgekomen.

Daarom zou ik hier willen pleiten
voor een zorgvuldig voorbereide en
doelmatig begeleide experimentenfa-
se, waarin op voorhand een aantal re-
gelingen en voorwaarden worden
vastgelegd.

Hiervoor dienen de financiële midde-
len gezocht binnen een soepel ge-
mengd fïnancieringssysteem : een
startpremie van de Vlaamse Ge-
meenschap en werkingsmiddelen
aangereikt door de Gemeente. Na een
vooraf vastgestelde periode dient dan
een evaluatie gemaakt te worden van
de experimenten, die de basis zou
vormen voor een eigen decreet voor
lokale televisie, dat met aandacht
voor zijn specifieke mogelijkheden
deze mediavorm een volwaardige
plaats geeft.

Om het in slogantaal te zeggen en te
besluiten : ,,eerst experimenteren,
dan pas reglementeren”. Geef de lo-
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kale televisie een reële levenskans !
(Applaus bij de W)

De Voorzitter : De heer Lenaerts heeft
het woord.

De heer L. Lenaerts (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, ik meen dat ik de
laatste ben in de rij van sprekers.

Ik denk dat de meesten onder ons bij-
zonder verbaasd zijn vast te stellen
dat op een dergelijke vlotte wijze in de
plenaire vergadering deze toch wel
heel belangrijke decretale beslissing
wordt voorbereid. Ik meen te mogen
zeggen dat in de Commissie een zeer
goed debat heeft plaatsgehad. Hier
verloopt het iets matter, maar, zoals
gezegd, hebben wij inderdaad in de
Commissie een interessante gedach-
tenwisseling gehad tussen meerder-
heid en oppositie, een intelligente op-
positie, een snedig Minister en, naar
ik meen, een meerderheid die wil luis-
teren naar de stem van de oppositie.

De gebeurtenissen in de mediawereld
volgen elkaar op in een ongelooflijke
snelheid. In Engeland werd de Pea-
cock-Commissie opgericht om zich te
beraden over de financiering van de
BBC. Ook in Nederland worden de
wettelijke instrumenten klaarge-
maakt om een derde commerciële
zender in de ether te brengen. De evo-
lutie in Frankrijk is nauwelijks te vol-
gen en voortdurend nieuwe initiatie-
ven in de commerciële sector dienen
zich aan. Sky-Channel heeft zeer gro-
te belangstelling voor het dichtbeka-
belde Vlaanderen. De communicatie-
satellieten van de tweede generatie
zijn over twee à drie jaar operationeel.

In ons eigen Vlaamse land werden di-
verse stellingen ingenomen : de BRT
wil meer geld, eventueel uit de recla-
me, vooral voor de uitbouw van een
volwaardig tweede net. De dag- en
weekbladpers, die het initiatief voor
een derde net moet nemen, geven te-
genstrijdige communiqués uit, die
achteraf worden geïnterpreteerd als
een ja en ook tegelijk een neen voor
de niet-openbare televisie. In een in-
terview in het ondertussen ter ziele
gegane weekblad ,,Topics” - en dit
bewijst dat de mediawereld evolutief
is - stelt onze Minister Dewael dat de

reclameïnkomsten niet naar de BRT
zullen gaan maar uitsluitend naar de
nieuwe niet-openbare televisie ; en hij
voegt er nog aan toe : ,Een staatstus-
senkomst  is bij het opstarten van deze
niet-openbare televisie niet uitgeslo-
ten”. Later ontkent Minister Dewael
deze mogelijkheid van staatstussen-
komst en ik meen terecht.

De Commissie voor de Media is on-
dertussen volop aan de slag met werk-
bezoeken in binnen- en buitenland en
de activiteiten van de Commissie
gaan in op alle mogelijke standpunten
van verenigingen, werkgroepen en be-
drijven. Uiteindelijk en met bijzonder
interessante debatten in de Commis-
sie wordt dan dit ontwerpdecreet
meerderheid tegen oppositie goedge-
keurd.

Na enige verwarring tijdens de vorige
legislatuur wordt ook de stelling van
de CVP in het begin van dit jaar bij-
zonder duidelijk. De concurrentie van
een commercieel gevoerde zender zal
de BRT verplichten om meer zorg te
besteden aan de eigen kwaliteit, aan
de objectiviteit in de nieuwsuitzen-
dingen die in het verleden regelmatig
een steen des aanstoots waren, vooral
bij de politici.

Een tweede uitgangspunt is dat de
goede leefbaarheid van de BRT moet
verzekerd zijn. En een derde duidelij-
ke stelling van de CVP luidt : de recla-
meïnkomsten die voortkomen uit ‘IV-
spots moeten zoveel mogelijk in
Vlaanderen worden gehouden en de
nadelige gevolgen voor de geschreven
pers kunnen worden opgevangen door
de pers te betrekken bij de niet-open-
bare televisie.

Een totaal nieuwe zender opstarten
met een goede kwaliteit en een geva-
rieerde programmatie in concurrentie
met bestaande zenders die reeds lang
hun kijkerspubliek hebben, is geen
gemakkelijke opdracht, zeker niet in
een landje met slechts 5,5 miljoen in-
woners die bovendien reeds de keuze
hebben uit minstens vijftien program-
ma’s.

Zelfs in Groot-Brittannië, waar
slechts drie kanalen beschikbaar wa-
ren voor tienmaal meer kijkers, was
Channel Four - en dit bekennen de
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initiatiefnemers zelf - een gok die
slechts kon slagen door dit nieuwe ka-
naal op te starten met behulp van de
technische know-how en de publici-
teitservaring van de bestaande ITV.

Men moet ervan uitgaan dat de recla-
mejongens keuze genoeg hebben en
dat ze dus liever kiezen voor een reeds
bestaande zender met een redelijke
kijkdichtheid om hun reclamebood-
schappen te rentabiliseren. De Engel-
se voorbeelden, onder meer Thames-
Television, leren dat één tot anderhalf
miljard BF aanloopkosten een mini-
mum zijn voor een nieuwe zender die
moet starten zonder infrastructuur en
zonder ervaring.

De gesprekken in de Commissie heb-
ben ons overigens geleerd dat zowel
OTV als VMM deze gok bijzonder
groot vinden. VMM gaat zelfs zo ver
om een reeks voorwaarden te stellen
vooraleer en definitieve stap te zet-
ten : zij willen een hulpje bij het start-
kapitaal, zij willen gebruik maken van
alle mogelijke investeringsstimulan-
sen, en zij willen een continuïteitsga-
rantie.

Ondertussen doet de BRT zijn uiter-
ste best om het tweede net volledig
verder uit te bouwen. De vraag is dan
ook bijzonder groot of in Vlaanderen
wel ruimte is voor drie volwaardige
TV-zenders, tenzij men zich zou te-
vreden stellen met een popzender
zonder enige informatieve noch edu-
catieve inhoud ; dit kan niet volgens
dit decreet en overigens voor mij
hoeft het dan ook niet meer.

Dit was ons uitgangspunt toen wij de
Commissiebesprekingen in verband
met dit decreet hebben aangevat. Het
is dan ook in deze geest dat ik in deze
plenaire zitting nog enkele kantteke-
ningen wil maken bij enkele bepalin-
gen uit dit decreet.

In artikel 7 wordt een belangrijke rol
toegespeeld aan de Vlaamse Media-
raad. Deze Mediaraad werd reeds op-
gericht bij decreet van 2 mei 1985, als
een adviesorgaan dat optreedt op ei-
gen initiatief of op verzoek van de
Vlaamse Raad of de Executieve. Hij
dient geraadpleegd te worden overal-

le aangelegenheden die het Mediabe-
leid betreffen. De bevoegdheid van de
Mediaraad strekt zich uit tot de radio-
en televisieomroep, de schrijvende
pers en de andere communicatie- en
informatiemiddelen. De verenigin-
gen die kandidaten kunnen voordra-
gen voor deze Mediaraad, zijn bij be-
sluit van de Executieve van 30 juli
1985 aangeduid. Maar ondertussen is
er van het front ,,Mediaraad” geen
nieuws. De vraag dringt zich natuur-
lijk snel op wanneer deze Raad opera-
tioneel zal worden. Gezien de belang-
rijke rol die hij bij de uitwerking van
dit decreet heeft te spelen, is dit een
op zijn minst dringende aangelegen-
heid.

Artikel 8 van het decreet zegt dat de
niet-openbare televisie een privaat-
rechtelijke vennootschap is, dat het
maatschappelijk kapitaal bestaat uit
aandelen op naam en dat op mini-
mum 51 procent van het maatschap-
pelijk kapitaal moet worden inge-
schreven door de uitgevers van Ne-
derlandstalige kranten en weekbla-
den.

Vooral uit de antwoorden van OTV -
die u vindt op bladzijde 21-22 en 23
van het overigens uitstekend verslag
- blijkt dat de meest kapitaalkrachti-
ge uitgevers niet bijzonder gebrand
zijn op het opstarten van de NOT. Zij
argumenteren dat zij eerst in een me-
dium moeten stappen dat hen totaal
vreemd is, zij vinden het argument
van het verlies van de reclameïnkom-
sten niet overtuigend omdat dit
slechts van tijdelijke aard is, zij vin-
den dat het decreet hen een aantal bij-
zonder moeilijke voorwaarden oplegt,
die de onderneming nog riskanter ma-
ken dan zij reeds Is, zonder enige
voorwaarde.

Wanneer men over deze stellingname
nadenkt dringt zich direct de vraag op
wat wij met dit decreet gaan aanvan-
gen indien zou blijken dat de Neder-
landstalige uitgevers inderdaad wat
zij in de Commissie verkondigd heb-
ben hard maken‘en de onderneming
niet zouden aandurven of aankunnen.
Ik ben overtuigd dat de Minister zich
over deze vraag heeft beraden en dat
reeds de volgende zet op het schaak-
bord moet worden voorber&d. Ik heb
hierover mijn ideeën, maar laat ons
voorlopig afwachten.

De heer P. Chevalier : Maar u zegt ze
niet ?

De heer L. Lenaerts : Laten wij af-
wachten.

Net zoals in het BRT-decreet lezen
wij ook in artikel 13 van dit decreet dat
het de NOT verboden is programma’s
aan te bieden, strijdig met de goede
zeden, de veiligheid van de Staat, de
openbare orde of die een belediging
kunnen uitmaken voor andermans
overtuiging of voor een vreemde staat.
Vooral over de goede zeden ontspon
zich in de Commissie een bijzonder
zedige discussie.

Sommige leden, onder meer de Voor-
zitter van de commissie, waren van
oordeel dat de bestaande strafwetge-
ving voldoende garanties biedt en dat
dit artikel dus overbodig was. Hierbij
is opgemerkt dat ook in het BRT-de-
creet de identieke termen worden ge-
bruikt. Wanneer deze term ,,de goede
zeden” in dit decreet dan zou verdwij-
nen dan zouden sommigen kunnen
interpreteren dat naast de strikte bij-
zonder kuise BRT, de niet-openba-
re televisie het niet zo nauw zou moe-
ten nemen en iets meer op de wulpse
toer zou kunnen gaan. Om dit te ver-
mijden heeft de meerderheid van de
Commissieleden eraan gehouden dat
de overbodige termen uit het BRT-de-
creet hier even overbodig zouden blij-
ven staan. Of zouden zij met Louis
Verbeeck gemeend hebben zo zedig
te moeten zijn dat ze zelfs hun dro-
men censureerden? Niet ten onrechte
werd door een groot commissaris uit
de oppositie opgemerkt dat de goede
zeden een bijzonder evolutief begrip
zijn. In een lang en bijzonder goed ge-
documenteerde uiteenzetting heeft
deze commissaris - die nog niet zo-
lang geleden een hele wijk op stelten
zette als hij ook maar een klein woord-
je tee-shirt-reclame op de buis zag -
betoogd dat goede zeden zeer relatief
zijn.

Het was voor ons duidelijk dat hij de
andere Commissieleden mores wilde
leren. Maar hoe dan ook, gelijk heeft
hij. Horatius, die zijn schitterende
poëzie produceerde bij het begin van
onze tijdrekening, ging reeds door
voor een pikante schrijver, vele sena-
toren - horresco referens - ergerden
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zich aan zijn schrifturen, iets later
schreef Juvenalis, de briljante gei-
laard, dingen uit het leven gegrepen,
en niemand stoorde zich hieraan, ten
tijde van Nero ging Petronius door
voor één der grootste poëten.

De Voomitter  : Dat het begrip ,,goede
zeden is geëvolueerd wordt bewezen
door het feit dat u spreekt over een
,briljante  geilaard”.

De heer L. Lenaerts : Dank u, mijn-
heer de Voorzitter.

Bijna 2000 jaar later zou ik er toch ver-
bijsterd bij staan kijken indien mijn
bijna volwassen dochter deze schrif-
turen onder ogen zou krijgen. Een
paar honderd jaar na Nero ging Auso-
nius door voor een groot poëet, geen
onkuis of onzedig woord is in zijn ge-
dichten te vinden, men zegt dat hij
sterk beïnvloed was door de Germa-
nen. Hij schreef overigens vooral in
onze contreien, wat dus meteen reeds
toen betekende dat de Zedigheid bij
ons veel strikter werd geïnterpreteerd
dan in het losbandige Zuiden. Ik ben
overtuigd dat het belangrijkste argu-
ment om het artikel 13 zonder wijzi-
ging in dit decreet op te nemen mag
zijn : baat het niet, het schaadt niet.

Artikel 14 spreekt over de Geschillen-
raad. Deze Raad heeft in het huidige
decreet een belangrijke rol, volgens
mij zal hij in de toekomst nog een gro-
tere invloed moeten hebben en zich
moeten ontwikkelen zoals de Engelse
Broadcast Authority als de waker over
een aantal pincipes  die moeten gelden
voor alle in Vlaanderen verdeelde
programma’s : principes in verband
met de goede zeden, het geweld op
het scherm, het voeren van publiciteit
voor en met kinderen en de juiste keu-
ze van een programma op het juiste
uur. Hij zal ook moeten waken, en
niet alleen voor de niet-openbare tele-
visie, over een gepaste mengeling van
informatie, educatie en recreatie.
Wellicht zullen wij in de toekomst
moeten uitzien naar een kaderdecreet
zoals de Engelse Broadcasting Act.
Het zou moeten kunnen dat deze Ge-
schillenraad uitgroeit tot een onaf-
hankelijk organisme met enkel des-
kundigen zonder politieke aanhorig-

heid die waken over de principes in
deze kaderwet en die hiertoe de nodi-
ge instrumenten creëren, het geheel
te financieren door de in Vlaanderen
opererende of uitgestraalde zenders.
Het zou ook wel eens noodzakelijk
kunnen blijken dat ook de Vrije Ra-
dio’s onder de bevoegdheid van deze
Geschillenraad, deze nieuwe onaf-
hankelijke autoriteit moeten vallen.

Graag vernam ik ook hierover de me-
ning van de Minister.

Dit waren enkele aanmerkingen in de
rand van dit decreet, het standpunt
van de Christen-democraten is hier
reeds duidelijk verkondigd. (Applaus
bij de CW)

De Voorzitter : Minister Dewael heeft
het woord.

Minister P. Dewael (op de tribune)
Mijnheer de Voorzitter, geachte colle-
ga’s, als de nodige sereniteit in deze
vergadering zal zijn teruggekeerd na
het betoog van collega Lenaerts, is het
met innige schroom dat ik op het ein-
de van deze algemene bespreking het
woord neem voor de verdediging van
het eerste ontwerp van decreet van
mijn hand - als ik me zo mag uitdruk-
ken - dat tegelijkertijd een zeer fun-
damentele materie tracht te regelen.

Eerst en vooral wil ik even stilstaan bij
de gevolgde procedure bij de totstand-
koming van dit ontwerp van decreet.
In eerste instantie wil ik nagaan wat
het Regeerakkoord precies vermeldt.
Ik citeer : ,,De Vlaamse overheid zal
prioritair een globaal samenhangend
en vernieuwd mediabeleid uitwerken.
Daarbij zal een formule worden ge-
hanteerd die voor alle betrokkenen
voordelen biedt, zowel voor de BRT
als voor de Vlaamse dag- en week-
bladpers  en vooral voor de Vlaamse
mediagebruiker. De Vlaamse Raad
zal verzocht worden zo spoedig moge-
lijk de nodige decretale voorzienin-
gen goed te keuren om een opbou-
wende concurrentie in de TV-sector
mogelijk te maken”. Tot daar het
Regeerakkoord van de Vlaamse Exe-
cutieve.

Collega’s, het decreet dat dit stelsel
van mededinging regelt, het zoge-
naamde kabeldecreet, ligt nu ter be-
spreking en ter stemming voor. Op

zich is dat ontwerp niet helemaal
nieuw. Ook tijdens de vorige legisla-
tuur was een dergelijk ontwerp prak-
tisch de eindmeet  genaderd. Ik denk
niet te moeten ingaan op de omstan-
digheden die geleid hebben tot het ter
ziele gaan van het ontwerp van mijn
voorganger. Wel wens ik te onderstre-
pen dat het nieuwe ontwerp van de-
creet mijns inziens op een ernstige
manier is tot stand gekomen. Er werd
geen gebruik gemaakt van de moge-
lijkheid om het zogeheten ontwerp-
Poma, zoals goedgekeurd door de
Commissie voor de Media, gewoon-
weg opnieuw in te dienen. In mijn
ontwerp heb ik getracht een aantal
volgens mij noodzakelijke aanpassin-
gen aan te brengen.

Bovendien werd de Raad van State
niet bij hoogdringendheid om advies
gevraagd maar kreeg hij ruimschoots
de tijd en de gelegenheid om over al-
le aspecten die met deze materie te
maken hebben advies te verstrekken.
Dienaangaande wil ik onmiddellijk
collega Van Elewyck tegenspreken
die in zijn uiteenzetting gewaagd
heeft van een slecht ontwerp. Hij
heeft een aantal zaken uit het advies
van de Raad van State geciteerd en
zoals dat meestal de gewoonte blijkt
te zijn citeert men alleen maar datge-
ne wat in zijn kraam past. Ik zou een
aantal passages uit het advies van de
Raad van State willen lezen waaruit
blijkt dat deze van mening is dat het
ontwerp van decreet gevoelig is verbe-
terd. Ik citeer bij voorbeeld : ,,Het op
een ruime schaal verplicht stellen van
het inwinnen van het advies van de
Vlaamse Mediaraad kan als een em-
stige verbetering van het ontwerp
worden aangemerkt”.

Er was hier ook heel wat kritiek om-
trent de bekrachtigingsprocedure
voorzien in artikel ll. Ik citeer even
wat de Raad van State in dat verband
stelt : ,,Juridisch is het voorgesteld
procédé in ieder geval enkel aan-
vaardbaar in zoverre aannemelijk kan
worden gemaakt dat voor een bepaal-
de aangelegenheid het tijdverlies, dat
normaliter gepaard gaat met het ne-
men van een maatregel bij decreet in
plaats van bij besluit van de Executie-
ve, van zulke aard is dat de maatregel
erdoor zijn nuttig effect dreigt te ver-
liezen”.
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Dewael paald in artikel 9, paragraaf 2, van het
ontwerp.

singen doorgevoerd.

Als men dat aantoont, zegt de Raad
van State, is het voorgestelde procédé
aanvaardbaar.

De heer J. Van Elewyck : Waar zegt de
Raad van State dat het aanvaardbaar ?
Ik zou graag hebben dat, als u zo iets
zegt, u dat ook aantoont. Immers, de
Raad van State blijft fundamentele
kritiek hebben op het systeem. Hij
zegt op het einde van III, in de alinea
die begint met ,,Tenslotte” precies wat
ik als fundamenteel politiek bezwaar
heb aangebracht, namelijk dat u hier
wel een bijzonder gevaarlijk prece-
dent schept.

Minister P. Dewael : Wat ik betracht
bij het citeren van sommige delen uit
het advies van de Raad van State is
volledigheid. U hebt in uw uiteenzet-
ting een aantal citaten gegeven uit het
advies van de Raad van State waaruit
moet blijken dat het ontwerp slecht
zou zijn.

De heer J. Van Elewyck : Dat is ook zo.

Minister P. Dewael : Ik herstel daarom
het evenwicht en zeg, dat met betrek-
king tot de bekrachtigingsprocedure,
de Raad van State stelt dat de proce-
dure aanvaardbaar is op voorwaarde
dat men aantoont dat het tijdverlies,
dat met een normale parlementaire
procedure gepaard gaat, van die aard
zou zijn dat de maatregel zijn nuttig
effect dreigt te verliezen.

In hetzelfde advies in verband met de
Geschillenraad zegt de Raad van Sta-
te : ,,De Geschillenraad, die bij artikel
14 wordt opgericht, zal door zijn onaf-
hankelijkheid tegenover de Executie-
ve, door de deskundigheid van zijn le-
den, door de bevoegdheid die hem
wordt verleend en door de grotere mo-
gelijkheden die hij zal hebben dan
een rechter om opportuniteitsaspec-
ten bij zijn besluitvorming te betrek-
ken, wegens het feit dat hij slechts als
een quasi jurisdictioneel orgaan
wordt opgevat, sterk kunnen bijdra-
gen tot het geven van een reële en de
vrije meningsuiting bevorderende in-
houd aan het verbod van discrimina-
tie, de strikte onpartijdigheid en de
naleving van de regels van de jouma-
listieke plichtenleer, zoals dit is be-

De heer J. Van Elewyck : Als u citeert,
gelieve dan toch volledig te citeren.

Minister P. Dewael : U hebt onvolle-
dig geciteerd.

De heer J. Van Elewyck : Ik heb over de
Geschillenraad niets geciteerd. De
laatste alinea van het advies van de
Raad van State over de Geschillen-
raad luidt : ,,Gelet op de waarborgen...
Men kan zich daarentegen afvragen
waarom hem inzake de schorsing en
de intrekking van de erkenning van de
grote niet-openbare televisievereni-
gingen niet ook een beslissingsrecht
wordt toegekend.” Dus, zelfs wat dat
betreft, stelt de Raad van State zich
vragen waarop de Executieve geen
enkel rëel antwoord heeft, alleen
maar een politiek opportuniteitsant-
woord. Als u over de Geschillenraad
de Raad van State citeert, mag dat,
maar dan hadden wij graag dat u volle-
dig citeert. Het debat is correct verlo-
pen en wij hechten eraan dat het zo
blijft.

Minister P. Dewael : Mijnheer Van
Elewyck, ten eerste, u hebt niet ge-
sproken over de Geschillenraad, maar
andere collega’s waaronder de heer
Coveliers, hebben dat wel gedaan en
ik meen dat zijn uiteenzetting even
belangrijk was . . .

De heer J. Van Elewyck : Ongetwijfeld.

Minister P. Dewael : . . . en eveneens
aanleiding mag geven tot een ant-
woord van mijnentwege. Ten tweede,
ik heb alleen deze citaten naar voren
gebracht om aan te tonen dat het on-
juist was, zoals u hebt gedaan, te zeg-
gen dat het legistiek een slecht ont-
werp van decreet zou zijn. U hebt ge-
zegd dat het slecht is en niet uitvoer-
baar. U hebt bepaalde zaken uit het
advies van de Raad van State geci-
teerd. Welnu, ik citeer andere zaken
die duidelijk in een andere richting
gaan. ik zeg dat alleen maar om het
evenwicht te herstellen.

Dit is dus een nieuw ontwerp van de-
creet en niet het opnieuw indienen
van het ontwerp van mijn voorganger.

Bovendien worden een aantal aanpas-

Het is ook zo dat de Raad van State
over deze materie niet bij hoogdrin-
gendheid moest oordelen, maar ruim-
schoots de gelegenheid kreeg een om-
standig advies te verstrekken.

Een zeer grondige bespreking over
het gehele ontwerp vond plaats in de
Vlaamse Executieve.

Tenslotte wens ik te zeggen, zoals
door verschillende sprekers is bena-
drukt, dat dit ontwerp in de Commis-
sie voor het Mediabeleid van de
Vlaamse Raad op een zeer degelijke,
grondige wijze werd behandeld. Ik
herinner hierbij aan de 13 werkbezoe-
ken, waarbij alles wat min of meer be-
tekenisvol kan worden genoemd werd
bezocht. Ik verwijs naar de 11 hoorzit-
tingen die in de Commissie hebben
plaatsgehad. Iedereen die ter zake iets
te vertellen had is in de Commissie
gehoord. Daarna hebben nog 17 ver-
gaderingen plaatsgehad vooraleer de
uiteindelijke stemming kon worden
gehouden.

Mijn dank en waardering voor dit
werk gaan uit naar de Voorzitter en
Ondervoorzitter van de Commissie
voor het Mediabeleid, naar de twee
verslaggevers, die inderdaad een zeer
indrukwekkend document hebben tot
stand gebracht, en naar alle leden van
de Commissie voor hun constructieve
ingesteldheid.

Er is verschillende malen gezegd dat
in de Commissie voor het Mediabe-
leid een voorbeeld is gesteld van de
wijze waarop goed parlementair werk
kan worden geleverd. Wij hebben in
de Commissie inderdaad niet gede-
batteerd in een zwart-wit tegenstel-
ling. De debatten werden gekenmerkt
door een grote hoffelijkheid, waarbij
de dialoog en de discussie niet uit de
weg werden gegaan, zodat wij kunnen
concluderen dat het ontwerp grondig
werd behandeld. Het moet echter dui-
delijk worden gesteld dat de evolutie
van die aard is dat het vijf voor twaalf
is en dat de tijd is gekomen om beslis-
singen te treffen.

Nemen wij thans als Vlaamse Raad
onze verantwoordeijkheid in deze
materie of doen we dat niet ? Het
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moet mij van het hart dat ik de rede-
nering van sommige collega’s, die po-
neren dat het ontwerp eigenlijk nog
niet rijp zou zijn, dat wij opnieuw
rond de tafel moeten gaan zitten en
moeten streven naar een Mediacon-
ventie, niet goed kan volgen. Ik meen
dat men in een dergelijk belangrijke
materie alles moet doen om een zo
groot mogelijke consensus te berei-
ken. Indien die consensus, al dan niet
in de vorm van een Mediaconventie,
niet haalbaar of niet mogelijk blij kt, is
het in een democratie evident dat de
meerderheid beslist.

Collega’s, dit ontwerp van decreet
beoogt, zoals ik reeds zei, de uitvoe-
ring van het Regeerakkoord ter zake.
Zowel in het nationaal Parlement als
in de Vlaamse Raad komt men op dit
ogenblik tot de stemming over ont-
werpen van wet en van decreet, die
ons medialandschap, in de zin van
beide Regeerverklaringen zullen wij-
zigen. Wij krijgen een aangepaste me-
diawetgeving, het invoeren van een
wetgeving en een decreetgeving, die
het mogelijk zal maken dat privaat-
rechtelijke televisie-initiatieven zich
zullen kunnen ontwikkelen.

Velen juichen deze evolutie toe, ande-
ren trachten ze soms met alle mogelij-
ke middelen af te remmen. Soms spe-
len hierbij zuivere ideologische of po-
litieke motieven.

Welke zijn de beweegredenen ? Het
werd reeds meermaals gezegd dat wij
trachten een concurrentieel stelsel in
te voeren omdat wij ervan uitgaan dat
monopolies leiden tot verstarring, tot
middelmatigheid, tot inefficiëntie.
Dat is vooral in de culturele sector zo
omdat hier, meer nog dan in de econo-
mische sector, alles staat of valt met
creativiteit, inventiviteit en dynamis-
me.

Een goed begrepen concurrentie, een
goed begrepen mededinging, is ge-
zond en zal inderdaad positieve im-
pulsen geven, kwaliteitsverhogende
effecten sorteren, ook naar de openba-
re omroep toe.

Het is vreemd dat men in dit land zo-
lang tolerant is geweest ten opzichte

van het bestaan van het overheidsmo-
nopolie van de BRT. Vergelijk dat
even met andere zaken. Hoe zou men
reageren mocht er in dit land bijvoor-
beeld slechts een culturele zuil be-
staan, die dan zou worden gecontro-
leerd door de overheid, of één school-
systeem, of één krant en zo kan men
verdergaan.

De heer L. Van den Bossche : Een
schoolsysteem zouden wij kunnen
toejuichen.

Minister P. Dewael : Geachte colle-
ga’s, ik wil hier zeer duidelijk stellen
dat het mediabeleid van de Vlaamse
Executieve geenszins is gericht tegen
de BRT.

Wij voorzien aan de ene kant de BRT
die verder haar taak als openbare om-
roep, als ,public  service” zal moeten
ter harte nemen, gespijsd door ge-
meenschapsgelden, met een specifïe-
ke opdracht inzake informatiever-
strekking, culturele inbreng en educa-
tieve ondersteuning. Aan de andere
kant zullen er privaatrechtelijke tele-
visie-initiatieven komen om een zo
ruim mogelijk media-aanbod ten bate
van de kijkers mogelijk te maken. De
BRT wordt gefinancierd door ge-
meenschapsgelden, de andere vor-
men met privé-middelen.

Ik reken hier af met het dogma dat al-
les wat de commerciële televisie zal
brengen per definitie cultuurloos zal
zijn. Men mag niet van het ene dogma
in het andere vervallen. Alsof alleen
de openbare omroep in staat zou zijn
om cultureel hoogstaande produkten
te brengen en de commerciële televi-
sie alleen maar waardeloze produkten
kan brengen, geen cultuur en alleen
platvloerse commercie. Dat betwist
ik.

De heer L. Vandenbossche ;Heb ik dat
gezegd ? Niemand heeft dat beweerd.

Minister P. Dewael : Bij monde van
collega Van den Bossche hebben wij
hier toch een zekere wijziging vastge-
steld in de houding van de SP-fractie
aangaande het ganse mediadossier.

Een Frans spreekwoord zegt : ,,Il n’y a
. que les imbéciles qui ne changent ja-
mais d’avis”.  U weet dat ik u zeker niet
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als een ,imbCcile” beschouw.

De heer L. Van den Bossche : Ik heb
last gehad om mijn fractie te overtui-
gen

Minister P. Dewael : U hebt blijkbaar
ook niet iedereen uit uw fractie kun-
nen overtuigen. Dat heb ik geleerd uit
het betoog van de heer Seeuws.

De heer W. Seeuws : Ik ben een Jmbé-
cile”.

De heer L. Van den Bossche : Er zijn
dissidenten. Dat is mogelijk. Ik was
destijds ook een dissident.

Minister P. Dewael : Nu hebt u een
meerderheid.

De heer L. Van den Bossche : Inder-
daad.

Minister P. Dewael : Ik ben blij dat te
vernemen.

De heer J. Van Elewyck : En hij be-
treurt dat. Hij is liever een dissident.

De Voorzitter : Mag ik u vragen bij het
onderwerp te blijven ?

Minister P. Dewael : De SP-fractie
zegt dat commerciële televisie waar-
schijnlijk niet zal lukken en indien
wel dat het slechte televisie zal zijn.
Verder zegt de SP-fractie in alle open-
heid dat de BRT toch ook niet zo goed
is, dat daar heel wat moet worden ver-
beterd.

Dat is een belangrijke verklaring. Ik
ben bereid daarover een dialoog aan
te vatten, hoewel dit niet het onder-
werp is van vandaag. Wij spreken van-
daag niet over de BRT, niet over het
BRT-decreet.

De heer L. Van den Bossche : Er is een
gans medialandschap.

Minister P. Dewael : Ik vind het toch
wel typerend dat men nu, blijkbaar
onder druk van een concurrentie die
nog niet bestaat, maar nakend is, plots
begint te argumenteren over de BRT.

Zo was handelspubliciteit vroeger ta-
boe. Nu mag het.
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Cultuurminister P. Dewael (PW) pleitte voor een aangepaste mediawetgeving vanuit
de visie dat ,,monopolies  leiden tot verstarring... en inefficiëntie,  zeker in de culturele
sector, waar meer nog dan in de economische sector, alles staat of valt met creativiteit,
inventiviteit en dynamisme *

Zo werd de BRT nooit ernstig onder
de loupe genomen. Onder de drukvan
nakende concurrentiële initiatieven
begint men nu in te zien, wellicht om
de concurrentie tegen te houden, dat
de BRT blijkbaar kwalitatief niet zo
hoog scoort.

Ik vind die wijze van handelen een
beetje te gemakkelijk, en zeker als dat
gebeurt naar het einde van het debat
toe.

Collega Van den Bossche, die stelling
wordt vandaag voor het eerst door uw
fractie verdedigd.

De heer L. Van den Bossche : Dat is
niet juist. Het invoeren van reclame
stond reeds in de Regeringsverklaring
van 1980, ook door ons ondertekend.
Het onderwerp heeft ten andere reeds
in drie Regeringsverklaringen ge-
staan, en is dus niet zo recent.

Ik heb vandaag een aantal dingen over
gans het medialandschap op een rijtje
gezet. Ik geef grif toe dat de benade-
ring wat anders was. Dat is ook lo-
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gisch. De tijden veranderen. Onder-
tussen bestaan er ook satellieten.

Minister P. Dewael : Wij nemen daar
akte van. Ik veroorloof mij toch vast te
stellen dat het niet in fine van een de-
bat is dat men een dergelijke belang-
rijke ommezwaai in zijn standpunt
naar voren moet brengen. Dan had
men dat vroeger kunnen doen, tenzij
u de laatste maanden heel wat werk
heeft moeten verzetten om een aantal
leden van uw fractie ervan te overtui-
gen.

De heer L. Van den Bossche : Ik heb
mijn krant rechtgehouden.

Minister P. Dewael : Wij zijn blij dat u
thans ook tot de vaststelling komt dat
binnen de BRT één en ander moet
veranderen. Ik ben bereid daarover
een debat aan te gaan.

De heer L. Van den Bossche : Maar dan
wel over het geheel en niet over een
gedeelte.

Minister P. Dewael : Het voorliggende

ontwerp kan een aantal stimulansen
geven naar onze eigen beeldindustrie.
Ik heb reeds in de Commissie bij her-
haling gewezen op de enorme uitda-
ging voor Europa inzake het invullen
van het aanbod van culturele pro-
gramma’s. De uitbreiding van het
aantal frequenties en kanalen en bij-
gevolg dus ook van het aantal zend-
uren vergt inderdaad een handelend
optreden inzake de produktie van pro-
gramma’s. Wanneer de meeste landen
van de Gemeenschap kunnen be-
schikken - wellicht tegen het einde
van de jaren 1980 - over 30 televisie-
kanalen, met voor elk kanaal op zijn
minst 10 zenduren per dag, zal de to-
tale vraag naar programma’s volgens
een rapport van de Europese Com-
missie schommelen tussen 1 a 1,5 mil-
joen uren per dag, waarvan 300.000 a
500.000 uren voor cinematografische
produkties, televisiefilms en series,
documentaires en dies meer. Als men
aanneemt dat 50 procent van de uit-
zendingen buiten de Gemeenschap
worden aangekocht, plus nogmaals 25
procent herhalingen, blijven elk jaar
voor 75.000 a 125.000 uren cinemato-
grafische programma’s binnen de Ge-
meenschap te produceren.

De produktie van de belangrijkste lid-
staten varieert op dit ogenblik van
1.000 tot 5.000 uren per jaar. Er is dus
een enorme uitbreiding van de pro-
duktie nodig. Dat betekent met ande-
re woorden een grote kans voor de Eu-
ropese programma-industrie, maar
ook een risico, waarvoor ik wens te
waarschuwen. Slaagt immers die sec-
tor er niet in aan die vraag te voldoen,
dan zal die enorme markt eerst ver-
zorgd worden door Amerikaanse en
vervolgens door Japanse concurren-
ten, die zo een grote kans krijgen hun
economische en culturele penetratie
te versterken. Daar ligt voor ons de
grote uitdaging. Ofwel gaan wij dat
probleem op een defensieve manier
benaderen en zelf niets produceren en
in de plaats stellen - dan moet ik er-
voor waarschuwen dat onze culturele
identiteit inderdaad in gevaar is - of-
wel gaan wij ons daarvan bewust wor-
den en mogelijkheden geven aan die
eigen Vlaamse beeldindustrie om zelf
een aanbod te formuleren, om zo-
doende op een offensieve manier dat
probleem aan te pakken. Wij moeten
ons deel van de uitbreiding van het
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programma-aanbod opnemen en te-
gelij kertijd onze eigen beeldindustrie
de nodige stimulansen geven. Ik ge-
loof dat dit mogelijk is. Ik geloof in het
feit dat wij in Vlaanderen over vol-
doende eigen talent en creatieve per-
sonen beschikken om dat te kunnen.

Ik wens hier te reageren tegen elk de-
faitisme dat in dat verband naar voren
wordt gebracht. Dat werd in het verle-
den door de BRT onvoldoende opge-
vangen. Trouwens, de BRT heeft onze
eigen beeldindustrie in de kou laten
staan en dat zal ook in de toekomst zo
zijn, alle optimistische verklaringen
van de BRT-verantwoordelij ken tij-
dens onze hoorzittingen ten spijt.

Ik zou eerst en vooral willen zeggen
dat het berouw blijkbaar na de zonde
komt. Dat is meestal zo.

De heer L. Van den Bossche : Wat is die
zonde ?

Minister P. Dewael : Mijnheer Van
den Bossche, de zonde bestaat hierin
dat men de Vlaamse beeldindustrie
daar niet bij betrokken heeft. Ik ver-
wijs ter zake naar de uiteenzetting van
collega Lenaerts.

De heer J. Van Elewyck : U heeft toch
zoëven gezegd dat dit debat niet over
de BRT gaat, terwijl u het daar nu wel
over heeft.

De heer L. Van den Bossche : Deze op-
merking is terecht.

De heer J. Van Elewyck : Wordt het
cultuurbeleid in Vlaanderen niet
reeds vijf jaar door de PW bepaald ?
Gaat het hier dan niet om de verant-
woordelij kheid van degenen die mede
het cultuurbeleid bepalen en die én
via de Voorzitter van de Raad van Be-
stuur van de BRT én via de Regerings-
commissarissen in belangrijke mate
inspraak hebben in het BRT-beleid ?

Minister P. Dewael : Collega Van Ele-
wyck, de Regeringscommissarissen
bepalen niet het beleid van de BRT.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Minister, de Regeringscommissaris is
een ,,Nein-Sager”.

Minister P. Dewael : Bepaalt hij daar-
mee het beleid van de BRT ?

De heer J. Van Elewyck : Via dat neen-
zeggen bepaalt hij natuurlijk in niet
onbelangrijke mate mede het beleid
binnen de BRT.

Minister P. Dewael : Collega Van Ele-
wyck, wij trachten nu reeds sedert een
aantal maanden, om niet te zeggen se-
dert een aantal jaren, via aangepaste
ontwerpen van decreet concurrentie
in het medialandschap in te voeren.

De heer J. Van Elewyck : Om een mo-
nopolie te creëren.

Minister P. Dewael : Via die mededin-
ging verwachten wij dat kwaliteitsver-
hogende effecten in het voordeel van
de BRT zullen spelen. U is daarmee
niet zo gelukkig. U heeft zich ook
nooit onbetuigd gelaten in het op de
lange baan schuiven van die ontwer-
pen van decreet.

De heer J. Van Elewyck : Die bewering
wijs ik volstrekt van de hand. Als dat
onze bedoeling was geweest, dan was
het ontwerp nu nog in de Commissie.

De Voorzitter : Collega’s, deze twist-
gesprekken moeten ophouden. Het
gaat niet op systematisch de Minister
te onderbreken. (Onderbreking van de
heer Van Elewyck)

Mijnheer Van Elewyck, laat de Minis-
ter zijn uiteenzetting houden, hij
heeft ook naar u geluisterd.

Mijnheer de Minister, wil u uw uit-
eenzetting verder zetten ?

Minister P. Dewael : Dank u, mijnheer
de Voorzitter.

Geachte collega’s, ik heb u tijdens uw
uiteenzettingen ook niet onderbro-
ken. Ik heb naar alle interventies ge-
luisterd. Ik denk dat het toch niet te
veel gevraagd is, althans een poging te
doen, om hetzelfde te doen wat mij
betreft.

Wat betreft de BRT ten aanzien van
onze eigen beeldindustrie werd in een
rapport van het ontwerp van richtlijn
van de Europese Gemeenschappen
door de Administrateur-Generaal van

de BRT op 26 november 1986 aan de
Raad van Beheer van de BRT het vol-
gende geschreven ten aanzien van de
verplichte aanwending van bepaalde
percentages van het produktiebudget
voor onafhankelijke produktiemaat-
schappij en : ,,De verplichting tot de
aanwending van 5, naderhand 10 pro-
cent van het produktiebudget voor op-
drachten, te verwezenlij ken door
onafhankelijke producers, is voor de
BRT voor zware kritiek vatbaar. Tot
op heden werden praktisch alle pro-
dukties in eigen beheer gerealiseerd.
De verplichting 10 procent van het
produktiebudget te besteden aan out-
siders, zou ondertewerkstelling van
het huidig personeel en onderbezet-
ting van de bestaande infrastructuur
voor gevolg hebben. Ten onrechte
heeft de Commissie hier het voor-
beeld van Channel Four vooropge-
steld. Dit initiatief werd als dusdanig
vanaf den beginne vooropgezet en
kan dus niet als model voor bestaande
omroepen worden overgenomen”.

Vandaar dat ik stel dat als de BRT -
mits vanzelfsprekend het berouw na
de zonde komt - op de hoorzittingen
komt verklaren dat zij naar de toe-
komst wel degelijk van zin zou zijn
om de beeldindustrie meer bij alles te
betrekken, ik mijn redenen heb om
daaraan te twijfelen als ik deigelijke
rapporten lees.

Ik kom nu tot een aantal componen-
ten bij het invullen van het mediabe-
leid.

Een eerste belangrijke component
lijkt mij het belang van de kijker te
zijn. Deze zal over meer keuzemoge-
lijkheden gaan beschikken door de in-
voering van privaatrechtelijke televi-
sie-initiatieven. Het aanbod zal wor-
den verruimd. Dat lijkt mij belangrijk
in Vlaamse context als men rekening
houdt - collega Van Rompuy heeft er-
naar verwezen - dat de voorkeur van
het Vlaamse publiek uitgaat naar Ne-
derlandstalige produkties en pro-
gramma’s. De vraag moet worden ge-
steld : wie zijn wij om ter zake betutte-
lend op te treden. Ik verwijs hier naar
een pleidooi dat sommigen houden
tot het oprichten van kwaliteitsorga-
nen. Dit is zo een beetje vanuit - ik
heb dit ook in de Commissie gezegd -
de filosofie dat de kijker als het ware
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moet beschermd worden. Wij geloven
daar dus niet in en ik herhaal dat wan-
neer er een gezonde mededinging zal
ontstaan, dit kwaliteitsverhogende ef-
fecten zal hebben. De kijker is echt
niet zo dom om de keuze te maken die
zich opdringt.

een Vlaams initiatief op gang worden over een amendement, ingediend
gebracht opdat onze publiciteits- door de heer De Beul. Het werd later
markt niet verder zou worden afge- medeondertekend door alle fracties
roomd. en vult artikel 9, paragraaf 2 aan.

Het probleem van de non-discrimina-
tie of de bescherming van de ideologi-
sche en filosofische strekkingen heeft
tijdens de bespreking van het vorige
ontwerp geleid tot een uiteindelijk be-
roep doen op de alarmbelprocedure.
De wijzigingen aangebracht in het
nieuwe ontwerp zijn naar mijn me-
ning van aard dat die vrees ongegrond
is geworden. Ik wijs op een aantal fei-
ten.

Het aanvaarden van dat amendement
heeft tot gevolg dat de oppositie in de
Commissie heeft verklaard dat er
geen reden meer is om een beroep te
doen op de alarmbelprocedure.

In verband met de pluriformiteit van
de schrijvende pers leg ik er de nadruk
op dat wij deze pluriformiteit zoveel
mogelijk wensen te waarborgen. Wij
zijn het eens over het principe dat
etherreclame kan en moet worden in-
gevoerd. Alleen over de bestemming
van die etherreclame bestaat geen
eensgezindheid. Het is nogal evident
dat de geschreven pers van de invoe-
ring van etherreclame hinder zal on-
dervinden en dat er ter zake repercus-
sies zullen zijn. Ook daarover is men
het eens. Welnu, de Vlaamse Execu-
tieve opteert voor die oplossing die
erin bestaat dat de schrijvende pers
zou kunnen participeren in de beste-
ding van de handelspubliciteit, met
andere woorden de geschreven pers
krijgt een unieke gelegenheid en een
unieke kans om haar intrede te doen
in de audio-visuele sector.

De vrees voor discriminatie is feitelijk
ongegrond, zeker wat de landelijke
commerciële omroep betreft.

In de eerste plaats heeft men het voor-
afgaand advies van de Mediaraad. In
dat verband kan ik stellen dat alle uit-
voeringsbesluiten aan de Mediaraad
zullen worden voorgelegd.

Mijnheer Van Elewyck, u weet dat de
vertraging bij de oprichting van de
Mediaraad niet in de schoenen van de
Executieve kan worden geschoven.
(De heer Van Elewyck protesteert)

Commerciële televisie - het woord
zegt het zelf - zal moeten leven van
de reclameontvangsten, van de adver-
teerders. Men heeft geen adverteer-
ders als men geen kijkers heeft. Het is
dan ook evident dat de commerciële
omroep zich onmogelijk zal kunnen
veroorloven in zijn informatieve pro-
gramma’s systematisch bepaalde stro-
mingen te miskennen of tegen de
borst te stoten.

Ook de Vlaamse beeldindustrie is een
belangrijke component. Mijns inziens
beschikt deze over voldoende talen-
ten. Bovendien staat zij klaar en is zij
bereid om die uitdaging aan te gaan.
Ook dat hebben de hoorzittingen vol-
doende aangetoond. De Vlaamse
beeldindustrie moet dringend deze
kans krijgen. Ik denk dat een ganse
sector zit te wachten en te popelen tot
dit decreet een feit zal worden.

Een aantal organisaties zijn in gebre-
ke gebleven. Ik zeg in alle kalmte,
zoals ik ook in de Commissie heb ge-
daan, dat de Mediaraad zijn rol zal
kunnen spelen bij de uitvoeringsbe-
sluiten. De ingebreke blijvende vere-
nigingen zijn voor de laatste maal in
gebreke gesteld. Reageren zij thans
niet, dan stel ik aan de Vlaamse Exe-
cutieve voor om het besluit te wijzi-
gen zodat de Mediaraad operationeel
kan worden en ten volle zijn rol kan
spelen.

Ook de Vlaamse Executieve zal hiero-
ver kunnen waken via de Mediaraad.
De Vlaamse Executieve zal via deze
Mediaraad blijvend toezien of de
voorwaarden van financiële en organi-
satorische aard met betrekking tot
niet-openbare televisieverenigingen
zijn- vervuld. De Vlaamse Executieve
zal, na advies van de Mediaraad, ero-
ver waken dat de opgelegde verhou-
dingen inzake de programmatie - ik
denk aan de verhoudingen tussen ont-
spanning, informatieve en vormings-
programma’s, en dergelijke - worden
nageleefd.

De heer J. Van Elewyck : U bevestigt
wat ik heb gezegd.

Dan kom ik tot een vierde compo-
nent, met name de kansen voor eigen
Vlaams initiatief. Mede gelet op de
Europese wetgeving - de heer Van
den Bossche heeft ter zake een aantal
amendementen ingediend in de Com-
missie - kan men initiatieven als Sky
Channel en Music Box enzovoort niet
blijven tegenhouden. Het zou toch
onzinnig zijn om Europese en mis-
schien Amerikaanse commerciële ini-
tiatieven op de kabel te moeten toela-
ten en Vlaamse commerciële initiatie-
ven te moeten weigeren. Ik meen ook
hier een waarschuwing te moeten la-
ten vallen. Er moet zo snel mogelijk

Minister P. Dewael : Ten tweede, de
Geschillenraad is een orgaan dat het
mogelijk maakt om wat is bepaald in
artikel 9, paragraaf 2, met betrekking
tot de informatieve programma’s,
,,hard” te maken. Wij beschikken nu
over een orgaan dat zal toezien op en
kennis nemen van klachten, mochten
er ooit klachten zijn met betrekking
tot de wijze waarop de niet-openbare
televisieverenigingen zich kwijten
van hun verplichtingen, opgelegd
door artikel 9, paragraaf 2.

Dit ontwerp biedt voldoende waar-
borgen op het preventieve vlak door
het verplicht vooraf adviseren door de
Mediaraad en op het curatieve vlak
door middel van de Geschillenraad.

Ik zou het nog even willen hebben
over de haalbaarheid. Ook daarover
werd in de Commissie bijna oeverloos
van gedachten gewisseld.

Ten derde, last but not least, is er in de
Commissie een consensus ontstaan

Ik heb altijd de stelling geponeerd en
verdedigd dat het onze taak is om het
legistieke kader te creëren. Ik heb ver-
wezen naar de discussie over wat het
eerst kwam, de kip of het ei. De schrij-
vende pers heeft altijd beweerd dat ze
wacht op het legistieke kader en dat
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ze, eens dit kader er is, ons zal laten
weten of ze bereid is een initiatief ter
zake te nemen. Het heeft echter geen
zin een legistiek kader te creëren, zeg-
gen anderen, als wij niet vooraf weten
of de geschreven pers bereid zal zijn
om te participeren.

Dit heeft geleid tot een patsituatie die
moest worden doorbroken. Ieder zijn
zaak. Ik heb er trouwens de communi-
qués van VMM en OTV op nagelezen.
Het is en blijft onze taak om het legis-
tieke kader te creëren waarbinnen ini-
tiatieven mogelijk zullen worden. Wij
beschikken echter niet over een kris-
tallen bol ; wij weten dus niet of het
geheel zal lukken. Het zijn de initia-
tiefnemers die dit zullen uitmaken,
maar ook daarover werden tegenstrij-
dige verklaringen afgelegd. De ene
bron zegt dat er voldoende middelen
zullen worden gevonden uit de op-
brengst van de handelspubliciteit, an-
dere bronnen beweren het tegendeel.

De heer Van den Bossche heeft deze
ochtend aangestipt dat de adverteer-
ders er de voorkeur zouden aan geven
naar de BRT te gaan. Deze reactie lij kt
mij evident. Daar is reeds een kijkers-
publiek en dit houdt dus geen enkel ri-
sico in voor de adverteerders. Dit is
een uiting van wat ik genoemd heb de
,,no risk society”. Laat alles bij het be-
staande, sta ons toe bij de BRT te ad-
verteren, dan lopen wij geen enkel ri-
sico.

Wij moeten daar geen gevolg aan ge-
ven. Elke initiatiefnemer probeert
zijn eisen te maximaliseren. Tijdens
de hoorzittingen werden eisen gepo-
neerd waarop onmogelijk kan worden
ingegaan. Als decreetgever is het onze
taak daarin een lijn te trekken, te tran-
cheren en, met het algemeen belang
voor ogen, een keuze te doen.

Ik beschik dus niet over een kristallen
bol. Ik heb wel de overtuiging dat het
zal lukken, maar als u mij een bedrijfs-
plan vraagt, een business-plan, ant-
woord ik dat het niet de taak is van de
Executieve dit voor te leggen. Wij
moeten het legistieke kader creëren
en dan is het woord aan de initiatief-
nemers. Dat is nu eenmaal de essentie
van privaatrechtelijke, commerciële

televisie,

De uitgevers van kranten en weekbla-
den beschikken op het ogenblik nog
niet over voldoende elementen om
die keuze te doen met kennis van za-
ken. Belangrijke punten moeten im-
mers nog worden ingevuld via uitvoe-
ringsbesluiten. Het is dus normaal dat
de uitgeverij zowel decreet als uitvoe-
ringsbesluiten afwachten om pas op
dat ogenblik te laten weten of ze be-
reid zijn met een initiatief te starten.

Volgens het Regeerakkoord - ik wens
dat even te onderstrepen - zal van zo-
dra het decreet zal zijn goedgekeurd
er een overleg worden op gang ge-
bracht tussen enerzijds de Nationale
Regering die bevoegd is voor de han-
delspubliciteit en de Vlaamse Execu-
tieve en anderzijds de geschreven
pers om na te gaan onder welke meest
optimale voorwaarden commerciële
televisie zou kunnen worden opge-
start.

De heren Swaelen en Denys hebben
daarop aangedrongen. Ik zeg dat over-
leg tussen de Nationale Regering, de
Vlaamse Executieve en de geschre-
ven pers toe.

De vraag werd gesteld wat er zal ge-
beuren wanneer de geschreven pers
die uitdaging niet zal aangaan en de
geboden kans niet zal grijpen. Ik
meen dat er dan, - ik ben blij dat ge-
hoord te hebben zowel uit de mond
van de heer Swaelen als van de heer
Denys, - een nieuwe situatie ontstaat
en dan moet er opnieuw worden on-
derhandeld, zoals de heer Swaelen de-
ze morgen heeft gezegd. Er bestaat
dus geen autonomie dat, als de ge-
schreven pers de geboden kans niet
aangrijpt, de handelspubliciteit auto-
matisch naar de BRT zou gaan.

De heer J. Van Elewyck : Zeg dat aan
de Eerste Minister die daarover moet
beslissen. Dat is niet de taak van de
Executieve.

Minister P. Dewael : Sommigen heb-
ben dat voorgesteld.

De heer H. Van Rompaey : Dat heeft de
Eerste Minister als een mogelijkheid
vooropgesteld.

Minister P. Dewael : Ik citeer hier
even het Regeerakkoord van de
Vlaamse Executieve dat zeer duide-
lijk stelt dat de openbare omroep, de
BRT, geen aanspraak kan maken op
de inkomsten uit de handelspublici-
teit.

Ik wens tot slot, mijnheer de Voorzit-
ter, nog even te wijzen op de Europese
context. Vlaanderen is geen eiland en
in heel de Europese Gemeenschap
staat er op het vlak van de media een
en ander te gebeuren. Er is een ont-
werp van richtlijn van de EEG dat
misschien nog zal worden aangeno-
men onder het Belgisch voorzitter-
schap. Te Wenen, ik heb gisteren nog
de kans gehad te antwoorden op een
vraag van de heer De Beul, heeft zo-
pas een belangrijke conferentie
plaatsgehad van de Mediaministers
van de Raad van Europa. Ik wens hier
mijn antwoord aan de heer De Beul
nog even in herinnering te brengen.
Er werden te Wenen vijf belangrijke
intentieverklaringen onderschreven :

ten eerste, samenwerking binnen de
Raad op mediagebied ;

ten tweede, de bevordering van de au-
dio-visuele produkties in Europa en
het vrije verkeer daarvan ;

ten derde, het beschermen van de ei-
genheid van het Europese televisie-
landschap ;

ten vierde, het regelen van de verhou-
ding tussen privé- en openbare om-
roepen ;

ten vijfde, de aanpassing van de natio-
nale wetgevingen door het invoeren
van fiscale stimuli.

In al deze domeinen gaan nu commis-
sies aan de slag die binnen 2 jaar con-
crete voorstellen moeten doen aan de
Tweede Ministerconferentie over de
Media, die einde 1988 in Stockholm
zal worden gehouden.

Hoewel de conferentie gesteld heeft
dat omroepmonopolies van de baan
moeten en dat privé-stations een kans
moeten krijgen, als een garantie tegen
het gevaar van informatie-monopoli-
satie, werd ook de rol van de openbare
omroep wegens zijn opinievormende,
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educatieve, informatieve en culturele
opdracht erkend en beklemtoond.

Die moet volgens de conferentie be-
schermd en versterkt worden als te-
gengewicht voor de commerciële sta-
tions.

De besluiten van de conferentie van
Wenen zijn voor de televisie in Euro-
pa ongemeen belangrijk en passen
volledig in het mediabeleid van de
Vlaamse Executieve. Ik herhaal deze
principes nogmaals : doorbreking van
het omroepmonopolie, versterking
tegelijkertijd van de openbare om-
roep, stimulering van de Europese te-
levisieproduktie, onder meer door fis-
caal vriendelijke maatregelen, copro-
dukties die ten goede komen van de
kleinere taalgebieden, dus ook van de
Vlaame Beeldindustrie, geen protec-
tionisme en een eensgezind Europees
optreden.

Mijnheer de Voorzitter, de tijd dringt.
Het is nu of nooit. In andere landen
van de Europese Gemeenschap beseft
men terdege deze uitdaging. Ik denk
dat ook de Vlaamse Gemeenschap de-
ze uitdaging ten volle moet beseffen.
Velen hebben vandaag hun betoog
besloten met een citaat. Ik zou willen
verwijzen naar wat president Kenne-
dy ooit zei : ,,Sommige mensen bekij-
ken de dingen zoals ze bestaan en als
men veranderingen voorstelt dan zeg-
gen ze waarom is dat eigenlijk nodig.
Er is ook een andere benadering mo-
gelijk. Ik droom van zaken die nooit
hebben bestaan en ik stel me daarbij
de vraag, waarom niet ?” Deze tweede
vraag is ook de vraag van de Vlaamse
Executieve en ik hoop dat de meer-

’ derheid van deze Raad deze vraag op
een positieve manier zal beantwoor-
den.

VERZOEK TOT RAADPLEGING
VAN DE RAAD VAN STATE

De Voorzitter : De heer Van Elewyck
heeft het woord.

De heer J. Van Elewyck (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, ik heb het
woord gevraagd voor een beroep op
het Reglement.

In uw handen heb ik, mede namens de
collega’s De Beul, Van Durme en 69
andere leden van de Raad een motie
ingediend. Ik geef u voorlezing van
deze motie in toepassing van artikel
47.2 van het Reglement.

,,De ondertekenende leden van de
Vlaamse Raad,

- stellen vast dat, na indiening van
het verslag over ,het ontwerp van de-
creet betreffende het overbrengen
van klank- en televisieprogramma’s in
de radiodistributie- en teledistributie-
netten en betreffende de erkenning
van niet-openbare televisieverenigin-
gen”, amendementen werden inge-
diend die, door hun inhoud en hun
verantwoording, het voorliggend ont-
werp ingrijpend wijzigen ;

- zijn van oordeel dat dientengevolge
het advies van de Raad van State over
sommige van deze amendementen
onontbeerlijk is ;

- verzoeken om

- raadpleging van de Raad van State
over de hiernavolgende amendemen-
ten, voorgesteld of opnieuw voorge-
steld na indiening van het verslag :

- op artikel 2 : amendement van de
heer J. Van Elewyck (Stuk 152/12  -
blz. 1) ;

- op artikel 4 : amendement van de
heer J. Van Elewyck (Stuk 152/12  -
blz. 2) ;

- op artikel 7 : amendementen A en
B van de heer L. Van den ‘Bossche
(Stuk 152/12  - blz. 3 en 5) ;

- op artikel 8 : amendement van de
heer A. De Beul (Stuk 152/11 - blz.
1); ’

- op artikel g : amendement van de
heer L. Van denBossche  (Stuk 152/12
- blz. 7) ;

- op artikel 14 : amendement van de

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 9
17 december 1986

Erkenning niet-openbare televisieverenigingen_ _ . _ . - . . _ .Klank- en televisieprogramma’s in radiodistributie- en teledistributienetten
Verzoek tot raadpleging van de RvS

heer J. Van Elewyck (Stuk 152/12  -
blz. 2) ;

- op artikel 14 : amendement B van
de heer A. De Beul (Stuk 152/11-  blz.
3) ;

.
- schorsing van de behandeling van
het betrokken ontwerp.”

De heer G. Verhaegen : Mijnheer de
Voorzitter, ik meen dat, wanneer op
basis van het Reglement het nodige
aantal leden het advies van de Raad
van State vragen, zich hiertegen nie-
mand kan verzetten. Toch zou ik een
vraag willen stellen ; zij zal waar-
schijnlij k niet worden beantwoord.

Ik weet niet of alle amendementen
reeds in de Commissie werden be-
sproken. Wat de amendementen be-
treft die eventueel wel in de Commis-
sie werden besproken, vraag ik mij af
of het nog zinvol is hierover het advies
van de Raad van State te vragen, aan-
gezien deze amendementen dan reeds
het voorwerp hebben uitgemaakt van
een ernstige bespreking en men op
dat ogenblik de kans had het advies
van de Raad van State te vragen.

Wanneer het echter om totaal nieuwe
amendementen gaat - en ik heb nog
niet de gelegenheid gehad dit te on-
derzoeken - is mijn vraag zonder
voorwerp en is het duidelijk dat het
Reglement moet worden toegepast.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Voorzitter, ik heb in mijn uiteenzet-
ting en bij de lezing van de tekst van
de motie gezegd dat het enerzijds gaat
om amendementen ingediend nadat
het verslag is rondgedeeld en ander-
zijds om amendementen die werden
hernomen. Voor sommige van deze
amendementen vragen wij met opzet
het advies van de Raad van State.
Praktisch gezien konden wij dat in dit
stadium niet vroeger doen, collega
Verhaegen. Inderdaad, de verant-
woording bij deze belangrijke amen-
dementen moet een zeer goede basis
vormen voor de Raad van State om
zich over de kern van deze aangele-
genheid uit te spreken.

In mijn uiteenzetting van daarnet,
collega Verhaegen, hebt u kunnen ho-
ren dat wij ons inzake dit decreet
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eventueel zullen wenden tot de Euro-
pese gerechtshoven. Wij menen dat
het advies dat de Raad van State over
sommige amendementen zal uitbren-
gen een zeer belangrijk element kan
vormen voor eventueel verder te on-
dernemen stappen.

De Voorzitter : Dames en heren, naar
mijn mening beantwoordt de motie
die werd ingediend volkomen aan de
bepaling van artikel 47,2” van ons Re-
glement. Ik meen dan ook te moeten
ingaan op de vraag om het advies van
de Raad van State in te winnen over de
amendementen die in de motie zijn
aangeduid. Hierdoor moet de behan-
deling van dit ontwerp van decreet
worden geschorst.

wachten. Op andere artikelen van het
nu voorliggende ontwerp van decreet
hebben wij in de huidige stand van za-
ken niet het inzicht het advies van de
Raad van State te vragen.

Mijnheer de Voorzitter, het is natuur-
lijk niet onmogelijk dat wij nieuwe
amendementen zouden indienen
naar aanleiding van het advies te ver-
strekken door de Raad van State. Mis-
schien zal uzelf het op dat ogenblik
nodig achten de Raad van State te
raadplegen krachtens artikel 47, punt
1. Wij willen u die mogelijkheid niet
ontnemen.

De Voorzitter : Ik ben u daarvoor heel
dankbaar, mijnheer Van Elewyck.

Mijnheer Van Elewyck, mag ik vragen
of het in de bedoeling ligt om na het
opvragen van dit advies nog dergelijke
verzoeken in te dienen ?

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer de
Voorzitter, niet op basis van de nu
voorliggende teksten. Ik kan evenwel
niet in een kristallen bol kijken om te
weten welk advies de Raad van State
zal uitbrengen. Laten wij dus even af-
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De Voorzitter : Morgennamiddag, na
het beëindigen van onze openbare
vergadering, komt het Bureau bijeen.
Ik stel voor dat met het Bureau over-
leg wordt gepleegd omtrent de datum

Verzoek tot raadpleging van de RvS
Regeling werkzaamheden

waarop wij de bespreking van dit ont-
werp zouden kunnen voortzetten.

U weet dat de eerste vergadering die
ons is toegemeten ingevolge een af-
spraak met de verschillende Assem-
blées, donderdag 8 januari is. 1 k neem
mij dan ook voor aan de Voorzitter
van de Raad van State te vragen de ad-
viezen te laten toekomen op 5 januari.
We zullen morgen in het Bureau over-
wegen op welke manier wij het ont-
werp van decreet verder zullen behan-
delen.

Is de Raad het daarmede eens ? (Zn-
stemming)

Dan is aldus besloten.

Wij komen morgen om 15 uur op-
nieuw bijeen om onze agenda verder
af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
17.40 uur.
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